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اقتصادی

رییس کل بانک مرکزی  تاکید کرد

برخورد جدی با موسسات غیرمجاز فعال در 
بازار پول 

ولی الله سیف رییس کل بانک مرکزی در یادداشتی در کانال تلگرام خود بر نقش 
مردم و رسانه ها برای ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی تاکید کرد. 

سیف در این یادداشت تحت عنوان» ساماندهی بازار غیر متشکل، همراهی مردم 
و نقش رسانه ها« نوشت:

»در پی طرح اخباری درباره ساماندهی و ادغام بانکها و موسسات اعتباری در 
برخی رسانه ها و خبرگزاریها و بازنشر انبوه و همراه با حاشیه آن در کانالها و شبکه 
های اجتماعی طی روزهای اخیر به آگاهی هموطنان گرامی میرساند؛ بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران طی سال های اخیر با هدف انتظام بخشی و ایجاد شفافیت 
هرچه بیشتر عملکرد نظام پولی و بانکی با نگاه کارشناسی و به طور جدی، ساماندهی 

بازار غیرمتشکل پولی را دنبال کرده است.
رسالت اصلی این بانک صیانت از اعتماد و اطمینان مردم به شبکه پولی و بانکی 
کشور و افزایش آن در سایه استمرار اصلاح و بسامان آوردن نظام بانکی است و در 
این مسیر به استناد قوانین و مقررات و با هماهنگی و همکاری سایر مراجع، برخورد 
جدی با موسسات غیرمجاز فعال در بازار پول را در دستور کار قرار داده است. این 
سیاست قطعی بانک مرکزی است و عزم مسئولان و مجریان امر جزم و به فضل الهی 

تحت فشارها و تنگناهای ایجادشده، از پیگیری این سیاست منصرف نخواهند شد.
بر این اساس، در طول سالهای اخیر اقدامات بسیاری به منظور ساماندهی موسسات 
غیرمجاز انجام شده که بسته به مورد، به صدور مجوز، انحلال یا ادغام آنها منجر شده 
است و در این مسیرِ سخت و کار صعب، صیانت از سپرده های هموطنان گرامی به 
عنوان ماموریت اصلی بانک مرکزی مدنظر قرار داشته است. بدیهی است برنامه جامع 
انتظام بخشی، از رهگذر بررسی پیشنهادها، مذاکرات و جلسات متعدد کارشناسی در 
بخش های مختلف و پس از طی مراحل قانونی اجرایی می شود و بانک مرکزی و 
شورای پول و اعتبار پس از کسب اطمینان از حفظ منافع و حقوق همه سپرده گذاران 
و تامین منابع لازم از سوی موسسات و تعاونی ها و مسؤلین آن ها، اقدامات بعدی را 
در دستور کار قرار خواهد داد. بدون تردید در این راهِ سخت و ماموریت دشوار، بعد 
از لطف و فضل الهی نقش بی بدیل رسانه های جمعی و ارباب و اصحاب خبر برای 
تعاطی افکار و تبادل نظر در خصوص چرایی معضلات کهنه نظام پولی و بانکی کشور 
و چگونگی رفع و حل و فصل آنها یاریگر و مددکار اصلی مدیران و مسولین کاربلدی 
است که به روش دیرین، این مشکلات را به بعد از خود واگذار نکردند و با شهامت 
در صدد حل وفصل قطعی آنها بر آمده اند.  در کنار طلب این همراهی از رسانه ها، 
از مردم عزیزمان حفظ آرامش و دوری از اقدامات هیجانی که می تواند مشکلات 
جدیدی را ایجاد و ضرر و زیان تمام عوامل مرتبط در کشور را سبب شود و از همکاران 
سختکوش خود در نظام بانکی کشور، پرهیز از رقابت های غیرسازنده و مدیریت امور 
بانکی ، به نحوی که به حفظ اعتماد عمومی به عنوان اصلی ترین سرمایه نظام بانکی 
منجر گردد را تقاضا دارم.بدیهی است اخبار اقدامات مربوط به ساماندهی موسسات 
غیرمجاز پس از طی مراحل کارشناسی و قانونی، از طریق اطلاعیه های رسمی بانک 
مرکزی و یا مصاحبه های مسئولان این بانک به استحضار مردم شریف و سپرده 

گزاران عزیز خواهد رسید. «

معاون پژوهشکده پولی و بانکی مطرح کرد

ادغام بانک ها و موسسات مشروط
 بر وجود دارایی!

معاون پژوهشکده پولی و بانکی می گوید ادغام موسسات مالی و اعتباری یا بانک ها 
با یکدیگر باید فقط در شرایطی صورت بگیرد که بحران در موسسه مالی ضعیف آنقدر 

عمیق نباشد که موسسه دیگر را هم تهدید کند.
کامران ندری در گفت وگو با ایسنا، درباره ادغام موسسات ورشکسته با بانک ها اظهار 
کرد: استفاده از شیوه ادغام موسساتی که وضعیت خوبی ندارند با یک موسسه بهتر 
زمانی جواب می دهد که موسسه اول دچار بحران عمیقی نباشد. همچنان که اگر یک 
موسسه فقط بدهی داشته باشد و دارایی در کار نباشد، می تواند وضعیت موسسه بهتر 
را هم تهدید کند. در نتیجه باید وضعیت هر دو موسسه یا بانک به خوبی سنجیده شود 
که این ادغام در این راستا صورت بگیرد ضمن اینکه موسسه قوی تر به خطر نیفتد و 
بتواند موسسه ضعیف تر را هم نجات دهد. معاون پژوهشکده پولی و بانکی همچنین 
درباره راه های ساماندهی موسسات مالی و اعتباری با مشکل روبرو می شوند، اظهار 
کرد: یک راه این است که موسساتی که وضعیت خوبی دارند، موسسات مشکل دار را 
خریداری کنند مشروط بر اینکه موسسه مشکل دار حتما قیمت گذاری شود. راه دوم 
این است که بدهی و دارایی های یک موسسه دچار مشکل با یک موسسه بهتر ادغام 
شوند که مورد دوم در کشور ما تجربه شده است به این ترتیب سهامدارهای موسسه 
مشکل دار در دوره جدید سهامدار موسسه جدیدی می شوند که ادغام شده است اگر 
این دو موسسه بتوانند با یکدیگر به تفاهم برسند، می توان امیدوار بود که مشکلات 
موسسه اول حل شود. عضو هیات علمی گروه اقتصادی دانشگاه امام صادق اظهار 
کرد: ما در گذشته از ادغام ها تجربه خوبی داشتیم همچنان که بانک آینده و موسسه 
مالی- اعتباری نور هر کدام از ادغام سه موسسه مالی و اعتباری به وجود آمده اند 
که نتیجه خوبی هم داشت گرچه جزئیات آن به ادغام آنها منتشر نشد. او همچنین 
درباره راهکار بانک مرکزی در زمینه موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز نیز بیان کرد: 
واقعیت این است که اکنون این موسسه مالی و اعتباری غیرمجاز در سطح کشور 
وجود دارند و نمی توان آنها را منحل کرد چرا که انحلال آنها تبعات اجتماعی فراوانی 
به همراه خواهد داشت. در نتیجه در چنین وضعیتی تنها راهکار ادغام می ماند. اگر 
بشود موسسات غیرمجاز با ادغام با یکدیگر از بانک مرکزی مجوز بگیرند و اقدامات آنها 
تحت نظارت بانک مرکزی قرار بگیرد، می توان از آن به عنوان راه حلی برای ساماندهی 

وضعیت کنونی موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز استفاده کرد.

در دوماه نخست امسال ثبت شد

خرج ۵۷ هزار میلیارد تسهیلات بانکی
شبکه بانکی طی دو ماه ابتدایی امسال نزدیک به ۵۷ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرده که با رشد حدود ۱۶.۵ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 

همراه بوده است.
به گزارش ایسنا، تازه ترین گزارش بانک مرکزی از  عملکرد بانک ها و موسسات 
اعتباری در پرداخت تسهیلات نشان می دهد که تا پایان اردیبهشت ماه حدود ۶۷۹ 
هزار فقره وام بین بخش های اقتصادی توزیع شده که در مجموع رقمی نزدیک به ۵۷ 
هزار میلیارد تومان را در برمی گیرد، تسهیلات پرداختی حدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان 

در مقایسه با همین دوره در سال قبل افزایش دارد.
با توجه به اینکه پرداخت منابع برای تامین سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی 
در اولویت شبکه بانکی قرار دارد، آمارها نشان می دهد که سهم بخش های اقتصادی 
از سرمایه در گردش حدود ۳۸ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان بوده که در مجموع ۶۷.۸ 
درصد کل تسهیلات ۵۷ هزار میلیاردی پرداخت شده در دو ماه ابتدایی امسال را در 
بر می گیرد. این در حالی است که سرمایه در گردش اختصاص یافته به بخش های 
اقتصادی در قیاس با دو ماه اول سال ۱۳۹۵ حدود ۱۹ درصد معادل ۶۰۰۰ میلیارد 
تومان رشد دارد. در بین حوزه های اقتصادی صنعت و معدن با دریافت ۱۸.۷ هزار 
میلیارد تومان بالاترین سهم را در بین بخش های مختلف دارد که حدود ۱۸۷ هزار 
و ۵۰۰ فقره تسهیلات بوده است. از این رقم ۱۶ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برای 
سرمایه در گردش صنعت و معدن پرداخت شده که در مجموع ۴۲.۶ درصد از منابع 
تخصیص یافته به سرمایه در گردش کلیه بخش های اقتصادی را در بر می گیرد. 
تزریق نقدینگی به این بخش تا مرز ۸۸ درصد از منابع ۱۶ هزار میلیاردی صنعت و 
معدن بوده است. اما کشاورزی حدود ۴۳۰۰ میلیارد تومان از تسهیلات کل پرداختی 
را برای ۱۲۴ هزار فقره از آن خود کرده است. سهم تامین سرمایه در گردش پس از 

تسهیلات کشاورزی به ۷۱ درصد و معادل ۳۱۰۰ میلیارد تومان می رسد.
در حوزه مسکن و ساختمان حدود ۴۳۰۰ میلیارد تومان تسهیلات در قالب 
۸۴۰۰۰ فقره پرداخت شده است که از این رقم ۲۲ درصد معادل ۹۶۰  میلیارد تومان 
برای تامین سرمایه در گردش و تا ۱۵۰۰ میلیارد تومان برای خرید مسکن هزینه شد.
در حوزه بازرگانی نیز ۶۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است که تا 
۵۰۰۰ میلیارد تومان متعلق به تامین سرمایه در گردش خواهد بود. همچنین خدمات 
در صدر دریافت تسهیلات بانکی با حدود ۲۳ هزار  میلیارد تومان قرار دارد که ۱۳ 
هزار میلیارد تومان معادل ۵۶ درصد برای تامین سرمایه در گردش اختصاص پیدا 
کرده است. پرداخت تسهیلات بانکی در دو ماه اول سال جاری در حالی رخ می دهد 
که هر چند تا نیمی و حتی بیشتر از ۵۰ درصد مجموع ۳۷ هزار میلیارد پرداخت 
شده می تواند متعلق به تمدید سال های قبل باشد، اما به هر صورت عدم رعایت حدود 
پرداختی از سوی بانک ها خود می تواند عاملی برای اضافه برداشت از بانک مرکزی و 
همچنین به دنبال آن تحرکات تورمی باشد. از این رو همواره این موضوع مورد تاکید 
بوده که بانک ها باید توان مالی خود را از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه، 
کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آن به مسیر صحیح اعتباردهی، افزایش 
بهره وری در تامین سرمایه در گردش تولیدی در مسیر تامین مالی قرار گیرند. در عین 
حال که باید بنگاه های تولید به سمت بازار سرمایه به عنوان یکی از ابزارهای مهم در 

تامین مالی طرح های اقتصادی سوق داده شوند.

سالهای سال است که نام ستاره خلیج فارس با خودکفایی 
ایران در تولید بنزین به هم گره خورده است؛ محال است پای 
صحبت های یکی از مسوولان نفتی و پالایشی کشور بشینید 
ولی درباره خوکفایی تولید بنزین و  تولید پالایشگاه ستاره 

خلیج فارس سخنی به میان نیاید.
ریاست جمهوری  انتخابات  دوران  در  پالایشگاهی که   
دوازدهم توسط رییس جمهور دولت یازدهم رسما افتتاح 
شد،به جای آنکه این حرکت مورد تشویق قرار بگیرد، حرف 
و حدیث های زیادی ایجاد کرد.گویا نام این پالایشگاه بیش 
از آنکه در خودکفایی ملی موثر باشد، در خبرساز بودن موثر 
شده است.حال آنکه در همه کشورهای نفت خیز وقتی پروژه 
ای تکمیل می شود،رضایت عمومی  مهمترین پاداشی است 
که به عوامل آن مجموعه هدیه می شود؛شاید نقد باشد،اما 
قطعا نقدهای آنها از جنس سازندگی است و نه سنگ اندازی 
و تخریب.  هفته قبل بود که اعلام شد، نخستین محموله 
بنزین تولیدی پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس 
به میزان ۲۱ میلیون لیتر را وارد انبار شرکت ملی پخش 
گویا  است.اما  بندرعباس شده  منطقه  نفتی  فرآورده های 
منتقدان نمی خواهند همین خبر را بپذیرند که این پالایشگاه 
وارد فاز تولیدی خود شده و قرار است از این پس بنزین 

تولیدی این پالایشگاه باك خودروهای داخلی را پر کند. 
سال ۱۳۸۳ زمانی که ایده ساخت پالایشگاه بزرگ میعانات 
گازی با ظرفیت ۳۶۰ هزار بشکه در روز در وزارت نفت مطرح 
شد،  محمدرضا نعمت زاده، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش و بیژن زنگنه، وزیر نفت بود. این پروژه بزرگ، ابتدا به 
عنوان یکی از طرح های زیرمجموعه شرکت ملی مهندسی 
ساختمان نفت تعریف شد. شرکتی از شرکت های تابعه 
وزارت نفت. حاج رسولی ها، به عنوان مجری طرح منصوب 
شد و با آغاز مطالعات اولیه و طراحی پایه، پروژه ساخت بزرگ 
ترین پالایشگاه میعانات گازی در محل فعلی پالایشگاه، رسما 

در دستور کار قرار گرفت.
شرکت ملی مهندسی ساختمان نفت، به عنوان کارفرما، 
طراحی پالایشگاه بزرگ میعانات گازی را به یک شرکت 
ایرانی سپرد. شرکت ETL هند و  هندی و یک شرکت 
شرکت طراحی ساختمان نفت )زیر مجموعه وزارت نفت( 
مسئولیت طراحی پالایشگاه میعانات گازی را بر عهده گرفتند. 
همزمان با ادامه طراحی ها دانش فنی آن نیز خریداری شد.

دو سال بعد و در دی ماه ۸۵ مقرر شد تا پالایشگاه های ایران 
به صورت شرکتی اداره شوند. این دستورعمل شامل پروژه 
پالایشگاهی ستاره خلیج فارس هم شد. بنابراین »شرکت 
ستاره خلیج فارس« در دی ماه ۱۳۸۵ تشکیل شد. ۴۰ 
درصد سهام این شرکت را شرکت ملی پالایش و پخش ایران 
در اختیار گرفت و ۵۰ درصد سهام آن به شرکت اندونزیایی 
SPC و ۱۰ درصد هم به صندوق بازنشستگی صنعت نفت 
واگذار شد. نکته جالب اینکه نام شرکت پالایشگاهی »ستاره 
خلیج فارس« نیز از یکی از کلمات شرکت اندونزیایی الهام 
گرفته شد )Star( تا این مرحله مطالعات اولیه پروژه انجام 
می شود که حدود ۳ درصد از پروژه است. در اردیبهشت ماه 
سال ۱۳۸۶ مشارکتی با دو عضو خارجی و دو عضو ایرانی 
تشکیل می شود تا پالایشگاه را به صورت EPC)در این شکل 
از قرارداد تمام فعالیت ها از طراحی پروژه تا خرید اقلام مورد 
نیاز، نصب، اجرا، پیش راه اندازی و راه اندازی به عهده پیمانکار 

است.( برای شرکت پالایشگاهی ستاره خلیج فارس بسازد.
پروژه ای که برای آن ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو در 
نظر گرفتند و قرار شد ۴۸ ماهه پالایشگاه ستاره خلیج فارس 

ساخته شود.در همین حال با سنگین شدن فضای بین المللی 
علیه ایران در  تیرماه ۱۳۸۷ دو شرکت آلمانی و ایتالیایی 
تحت تاثیر فشارهای بین المللی از پروژه خارج می شوند. 
تا این مرحله حدود ۵ درصد پروژه انجام  شده بود  در ادامه 
با مدیریت شرکت های "تهران جنوب" و »مهندسی مشاور 

بینا« کارهای اجرایی شتاب می گیرد.
پس از آن زمین پروژه تسطیح و فنس ها کشیده می شود. 
ساخت مخازن آغاز و قرارداد ساخت خط لوله انتقال میعانات 
گازی به اضافه ساخت آبگیر بسته می شود. اما در رکود سایه 
سنیگن خود را بر این پروژه می اندازد و کار به جایی می رسد 
که در سال ۸۸ رکود بر یان پروژه به صورت مکامل سایه می 
افکند  و این روال تا اواسط   سال ۸۹ ادامه می یابد همزمان 
با اجرای پروژه های مهر ماندگار و پروژه های ۳۵ ماهه وزارت 

نفت این پروژه هم در دست اجرا قرار می گیرد. 
این پروژه که مجموعا حدود ۳۸ درصد پیشرفت کرده 
بود، مقررمی شود تا پیمانکاری جدید به نام قرارگاه خاتم 
الانبیا  را در کنار خود ببیند.این قرارگاه هم با یک شرکت 
به نام »فرادست انرژی فلات« برای تکمیل این پروژه وارد 
میدان می شود. بدین ترتیب، ۹۰ درصد سهام کنسرسیوم 
ساخت پالایشگاه در اختیار قرارگاه قرار می گیرد و شرکت 
های »تهران جنوب« با ۶ درصد سهام و »مهندسی مشاور 
بینا« با ۴ درصد سهام در کنسرسیوم باقی می مانند. در 
حقیقت شرکت »فرا دست انرژی فلات« به خاطر دور زدن 
تحریم ها ایجاد می شود. کنسرسیوم جدید تا نیمه سال ۹۰، 
سازماندهی لازم را برای انجام پروژه به صورت جدی پیدا 
نکرده است. پروژه زنده می ماند تا به شهریور سال ۱۳۹۰ که  
برای انجام بهتر پروژه، کارهای ساخت پالایشگاه، خرد شده و 

پیمانکار جزء گرفته می شود.  
از پیشرفت 57 درصدی تا افتتاح

پالایشگاه ستاره خلیج فارس زمانی که به دولت یازدهم 
تحویل داده شد پیشرفت ۵۷ درصدی داشت ، در همان 
زمان بود که شایع شد شرکت آلمانی زیمنس، کمپرسورهای 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس را تحویل نمی دهد. و موجب 
شد تا  وزیر نفت وارد کار شود و کمی کارها را به روالی نو وادر 
کرد. تا این که در ششم بهمن ۱۳۹۳، اسحاق جهانگیری، 
معاون اول دولت به بازدید پالایشگاه ستاره خلیج فارس رفت  
در همان بازدید دستور داد تا ۶۵۰ میلیون یورو از تسهیلات 

صندوق توسعه ملی به این پروژه اختصاص یابد.  
با همه فراز و فرودهای زیادی که این پروژه داشت و حتی 

کره ای ها را نیز به بدقولی و بدنامی میان ایرانی ها معرفی 
کرد، پروژه ای که قرار بود با ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو در 
۴۸ ماه به اتمام برسد بیش از ۳ میلیارد و ۷۱۰ میلیون یورو 
هزینه و بیش از ۱۰ سال نیز زمان برد. هرچند برحی  برآورده 
هم حکایت از ان داشت که هزینه فاز اول پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس به ۳ میلیارد و ۸۰۰ میلیون یورو برسد،اما شاید 
به همین دلیل بود که تولید هر چه سریعتر از این پالایشگاه 
برای همه قابل توجه قرار گرفت. این روزها خبرهای که در 
مورد تولید بنزین این پالایشگاه منتشر می شود، بیش از آنکه 

کارشناسی باشد،تسویه حساب های سیاسی است. 
این درحالی است که گزارش ها نشان می دهد، همزمان 
با افتتاح رسمی فاز نخست پالایشگاه میعانات گازی ستاره 
خلیج فارس از دهم اردیبهشت ماه امسال تاکنون نفتای 
سنگین به واحد  CCR تزریق و حدود ۱۰۰ میلیون لیتر 
بنزین نیز از این واحد تولید شده است. موضوعی که عباس 
کاظمی، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی  به ان اشاره کرده و گفته است :" از همان روز افتتاح، 
بزرگترین واحد بنزین سازی ایران با خوراک میعانات گازی، 
در سرویس بوده و هیچ موقع متوقف نشده است. این واحد 
یک تجربه جدید در صنعت پالایش ایران به شمار می آید، 
افزود: این واحد به مرور در حال تثبیت تولید است.  چهار 
مخزن ذخیره سازی در پالایشگاه ستاره خلیج فارس وجود 
دارد و تاکنون حدود ۱۰۰ میلیون لیتر بنزین تولید شده که 
در مخازن پالایشگاه ستاره خلیج فارس است و به انبار نفت 
بندرعباس تحویل خواهد شد." به گفته این مدیر نفتی هم 
اکنون و بدون احتساب بنزین تولیدی پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس حدود ۶۲ میلیون لیتر بنزین پایه در کشور تولید می 
شود،این میزان در ماه آینده به حدود ۷۰ میلیون لیتر خواهد 

رسید.
 نکته مهم اینکه از ابتدای امسال تاکنون روزانه حدود 
۱۰ میلیون لیتر بنزین وارد کشور شده است، که با رشد 
توسعه اقتصادی و افزایش تعداد اتومبیلها و افزایش قابل 
توجه سفرهای مردم در کشور میزان مصرف بنزین هم 
افزایش یافته که البته طبیعی است.از همین رو مطالبی که 
این روزها در برخی رسانه ها درباره افزایش واردات بنزین 
مطرح می شود،تنها با کنارهم قراردادن ساده چند عدد و 
یک عملیات ریاضی ساده قابل اثبات است.موضوعی که نه 
منتقدان حاضرند ببینند که کشور در مسیر خودکفایی است 

و نه انگار می خواهند ببینند.

ستاره »خلیج فارس « چگونه ستاره شد؟

یک دهه »کار« برای »تولید« بنزین ایرانی معاون راه آهن خبر داد

قیمت بلیت قطارها برای تابستان 
افزایش نمی یابد

معاون مسافران شرکت راه آهن با بیان اینکه در تابستان امسال حدود ۱۰ میلیون 
و ۸۰۰ هزار صندلی ظرفیت برای قطارهای مسافری در نظر گرفته شده است، اعلام 

کرد: با اضافه شدن صندلی های جدید ظرفیت قطار ۱۲ درصد رشد داشته است.
سید حسن موسوی در نشست خبری با بیان این مطلب اظهار کرد: از ۲۷ خرداد 
امسال که پیش فروش بلیت قطارها به شکل همزمان آغاز شده مردم استقبال مناسبی 
از سفرهای ریلی داشتند اما جز ظرفیت بلیت عید فطر دیگر مسیرهای پرتقاضا 
همچنان ظرفیت خالی دارند و مسافران امکان خرید در تمام این مسیرها تا پایا 

تابستان خواهند داشت.
وی با بیان اینکه برای سفرهای تابستانی ۲۳۶ رام قطار اختصاص یافته است، 
توضیح داد: این رقم نسبت به سال گذشته رشدی ۱۲ درصدی را نشان می دهد و 
رام قطارها به شکل روزانه ظرفیت جابجایی ۱۰۴ هزار و ۸۰۰ مسافر را خواهند داشت.

معاون مسافری راه آهن ادامه داد: در تابستان پیش رو ظرفیت قطارهای بین شهری 
افزایش شش درصدی را به ثبت رسانده و همچنین در حوزه قطارهای حومه ای نیز 
با اضافه شدن حدود سه میلیون صندلی جدید ظرفیت این قطارها حدود ۳۰ درصد 

افزایش یافت.
موسوی با اشاره به استقبال مردم از قطارهای گردشگری اظهار کرد: در گذشته 
یک قطار گردشگری به مقصد جنوب داشته ایم که با رضایت مردم در کنار این 
مسیر در حال مذاکره با آژانس ها و شرکت های حمل و نقل ریلی هستیم تا دو مسیر 
تبریز - رازی و تبریز - جلفا را نیز وارد فضای قطارهای گردشگری کند. در کنار آن 
مسیر تهران - سوادکوه با توجه به زیبایی هایی که دارد یکی دیگر از مقاصد قطارهای 

گردشگری خواهد بود.
وی درباره ظرفیت قطارهای به مقصد مشهد نیز توضیح داد: از تمام رام قطارهای 
فعال در ایران حدود ۴۵ درصد از ظرفیت ها به مقصد مشهد برنامه ریزی شده است 
و در کنار آن قطارهای فوق العاده ای نیز در مسیر نخجوان- مشهد، تبریز - مشهد و 

همدان - مشهد به ناوگان اضافه کردیم.
معاون مسافری راه آهن با بیان اینکه یکی از اصلی ترین دغدغه های راه آهن ارتقای 
شرایط فنی و کیفی حرکت قطارها بوده است، تصریح کرد: در این حوزه همکاری 
قابل توجهی میان مسئولان فنی و راهبری راه آهن صورت گرفته و واگن ها به شکل 

دائمی مورد بازرسی قرار می گیرد تا حرکت قطارها با ارتقای ایمنی صورت گیرد.
موسوی در پایان با بیان اینکه در تابستان امسال هیچ برنامه ریزی برای افزایش 
قیمت بلیت قطارها در دستور کار قرار ندارد، تاکید کرد: با توجه به اینکه راه آهن هیچ 
درخواستی برای افزایش قیمت بلیت از سوی شرکت های حمل و نقل ریلی دریافت 
نکرده قیمت بلیت قطار در تابستان امسال ثابت می ماند و در حال حاضر برنامه ای 

برای افزایش نرخ ها وجود ندارد.

معاون اقتصادی بانک مرکزی  تاکید کرد

ضرورت مقابله با انتشار شایعات درباره بانک ها
معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت : شرایط حساسی برای نظام بانکی ایجاد شده 

است که باید با اطلاع رسانی مناسب از این شرایط خارج شویم.
پیمان قربانی در مراسم رونمایی از تارنمای جدید شبکه خبری اقتصاد و بانک 
ایران)ایبِنا( افزود: نظام بانکی این روزها در شرایط حساسی قرار دارد که باید با 
اطلاع رسانی مناسب مانع انتشار شایعات درباره بانک ها شد و از این شرایط حساس 

گذر کرد.
وی با اشاره به رشد ۱۲.۵ درصدی اقتصاد ایران در سال ۹۵ افزود: گزارش رشد 
اقتصادی سال گذشته حاکی از آن بود که علاوه بر رشد اقتصادی مناسب در بخش 
نفت، در بخش غیرنفتی نیز شاهد رشد فزاینده ۳.۳ درصد بودیم که امیدواریم این 

روند در سال جاری نیز ادامه داشته باشد.
معاون اقتصادی بانک مرکزی خاطرنشان کرد: تحرکات در حوزه صنعت، خدمات 
و گردشگری بسیار خوب بوده و تحرکات خوبی نیز در حوزه معدن آغاز شده است 
که امیدواریم امسال شاهد رشد بهتر اقتصادی و اشتغال بیشتر هموطنان باشیم. 
بنابراین گزارش ؛ تارنمای جدید و نسخه انگلیسی شبکه خبری اقتصاد و بانک ایران 
)ایبِنا( یکشنبه شب با حضور جمعی از مدیران ارشد نظام بانکی و نمایندگان رسانه 

ها رونمایی شد.
شبکه خبری اقتصاد و بانک ایران )ایبِنا( با هدف ایجاد پایگاهی تحلیلی- خبری 
در بازار های پول و سرمایه کشور ۱۶ مرداد ماه ۱۳۹۵ به جمع رسانه های کشور 

پیوسه است.
ایجاد پایگاهی تحلیلی و خبری در شبکه بانکی کشور و افزایش اتحاد و انسجام 
بین حوزه های اطلاع رسانی شبکه بانکی و اقتصادی از جمله اهداف این رسانه است.

 ایِبنا تلاش دارد  با تولید فرآورده های تحلیلی علمی و خبری به نیازهای جامعه 
و رسانه ای پاسخ دهد.

معاون نظارتی بانک مرکزی:

سپرده گذاران ثامن مجاز نگران نباشند 
معاون نظارتی بانک مرکزی  گفت : موسسه ثامن در مسیر پیوستن به موسسات 

مجاز است و سپرده گذاران نگران نباشند.
فرشاد حیدری اظهار داشت: موسسه اعتباری ثامن یکی از موسسه های متقاضی 

دریافت مجوز از بانک مرکزی است.
وی با بیان اینکه اقداماتی توسط این موسسه شامل پذیره نویسی در بورس و تودیع 
سپرده قانونی نزد بانک مرکزی انجام شده است، گفت: بر این اساس این موسسه در 

حال پیوستن به موسسات مجاز است.
حیدری ادامه داد: فرآیند قانونی و رسیدگی به تقاضای این موسسه در حال انجام و 
ممکن است منجر به صدور مجوز و یا ادغام با یکی از بانک ها و موسسه های اعتباری 
شود. وی خاطر نشان کرد: در هر صورت هیچ گونه مشکلی برای سپرده گذاران این 

موسسه به وجود نخواهد آمد.
معاون نظارتی بانک مرکزی گفت: از سپرده گذاران موسسه اعتباری ثامن تقاضا 
می شود حسب نیاز به شعب موسسه مراجعه و از خدمات آن استفاده کنند و اطمینان 
داشته باشند که صدور مجوز و یا ادغام موسسه با حفظ حقوق و صیانت از سپرده های 

آنها انجام می شود.

معاون وزیر صنعت خبرداد

 تولید بیش از ۱.۶ میلیون خودرو در سال جاری 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور صنایع از رشد ۳۷ درصدی تولید 

خودرو در سال ۹۵ خبر داد.
 محسن صالحی نیا در نشست خبری افزود: تولید انواع خودرو در پایان سال ۹۶ از 

مرز یک میلیون و ششصد هزار دستگاه عبور خواهد کرد. 
وی اظهار داشت : همچنین پارسال تولید فولاد خام ۲۸ درصد، تولید انواع تایر 
حدود ۲۰ درصد، تولید کاشی ۲۳ درصد و تولید سرامیک ۲۵ درصد افزایش داشت. 
صالحی نیا گفت : در سال ۹۵ تولید انواع مس با کاهش تولید ۹ درصدی همراه بود 

و میزان تولید سیمان هم حدود ۵،۷ درصد کاهش یافت. 
صالحی نیا به پرداخت تسهیلات برای رونق تولید در سال ۹۶ اشاره کرد و افزود : 
متوسط تسهیلات پرداختی به بنگاه های صنعتی در سال گذشته یک میلیارد و ۱۰۰ 

میلیون تومان و به واحدهای کشاورزی ۳۲۷ میلیون تومان بوده است. 
وی گفت: بانک های ملی، صادرات، ملت، صنعت و معدن، تجارت، سپه، توسعه 
تعاون، رفاه، کشاورزی و توسعه صادرات به ترتیب بالاترین تسهیلات را به بنگاه های 

صنعتی و معدن پرداخت کرده اند.
صالحی نیا با اشاره به پرداخت تسهیلات نظام بانکی به ۲۵ هزار بنگاه در سال 
گذشته گفت: ۱۲ هزار بنگاه از این تعداد صنعتی و معدنی بودند که ما بر اعطای 
تسهیلات به ۶۶۰۰ بنگاه نظارت داشتیم و با این تسهیلات حدود ۱۱ هزار اشتغال 

جدید ایجاد شد. 
صالحی نیا افزود: پیش بینی شده است نظام بانکی امسال ۳۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات با هدف رونق تولید در بنگاه های کوچک و متوسط، تکمیل طرح های نیمه 

تمام و نیز به روز رسانی و نوسازی صنایع پرداخت کند. 
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چطور می توان به ۲۲ گلادیاتور کمک کرد؛

سنگ لیگ به پای تیم ملی نبندیم
آمار بی نظیر تیم ملی با لیگ ضعیف ما قابل مقایسه نیست و تیم ملی برای تحقق رویای 

صعود به مرحله دوم جام جهانی به تدارکات درستی نیاز دارد.
 اولین حرف کی روش پس از صعود این بود: اگر نمی خواهیم به عنوان توریست به 
جام جهانی برویم باید از همین امروز برنامه های بزرگی برای تدارکات تیم ملی فوتبال 

ایران داشته باشیم.
این حرف کی روش چند دقیقه بعد توسط مهدی تاج تفسیر شد. رئیس فدراسیون 
فوتبال در کنار زمین چمن آزادی روبروی دوربین ها نشست و گفت: نقشه راهی که 
کی روش به ما داده چیزی حدود بیست تا سی میلیارد تومان هزینه دارد. تاج در واقع 
در آن برنامه تلویزیونی از دولت هم مدد خواست که کاملا درخواست به جایی هم بود 

اما بحث این است:
چقدر می توانیم به کی روش در راه ساختن ۲۲ گلادیاتور کمک کنیم؟ آیا دوباره 
درگیر لیگی می شویم که نیمی از تیم هایش صاحب ندارند و بی آزارند؟ آیا باز هم 
درگیر دعواهای درونی می شویم و شروع می کنیم به لغو برنامه ها و اردوهای تیم 
ملی؟ آیا باز هم بازی باشگاه ها روی چمن های خراب را به اردوهای مدرن کی روش 

ترجیح می دهیم؟
آیا لیگ را به اردوهای مدرن تر و صحیح تر کی روش در اولویت می گذاریم؟ اجازه 
بدهید آمار را بررسی کنیم، تیم ملی ایران بدون گل خورده به جام جهانی رفت آن 
هم بسیار سریع و قاطعانه و بی مثال در همه تاریخ فوتبال ایران. در چنین شرایطی اما 
تیم های باشگاهی ما خیلی زود از لیگ قهرمانان کنار رفتند و بعضا ۶ تایی هم شدند. 
این آمار می گوید در اکثر موارد- منهای بخش پرسپولیس و برانکو- تیم ملی از باشگاه 
هایش منتفع نشده چون هم روش بازی اش و هم آمارش شبیه به هیچ تیمی در ایران 

نبوده و نیست.
آنچه در تیم ایران شکل گرفته در همان اردوها بوده که هیچ شباهتی به اکثر تیم های 
لیگی ندارد. با این آمار باید امسال برنامه جدی تری داشته باشیم برای تدارک مناسب 

تیم ملی ایران.
واقعیت این است که در هیچ کجای تاریخ تیم ملی ایران تا این حد به صعود از مرحله 
اول جام جهانی نزدیک نبوده است. این تیم سال هاست به هیچ تیم آسیایی باج نداده و 
از همه تیم های آسیایی جلوتر رفته است. این اتفاق آماری امیدوار کننده است اما بدون 
تدارکات مناسب نمی توان به صعود از مرحله اول امیدوار بود چون هیچ چوب جادویی 
وجود ندارد که ما را به این مرحله ببرد و تنها تلاش و برنامه ریزی و کار است که چنین 

اتفاقی را رقم می زند.

کی روش:

 نمی دانم بعد از جام جهانی ۲۰۱۸ در ایران 
خواهم ماند یا خیر!

سرمربی تیم ملی کشورمان می گوید هنوز مشخص نیست که بعد از جام جهانی 
۲۰۱۸ از ایران خواهد رفت یا خیر.

کارلوس کی روش در گفت وگو با هفته نامه »اکسپرسو« پرتغال گفت: سرمربیگری 
ایران بنا به دلایل سیاسی و مذهبی دشوار است. گاهی اوقات برخی بازی های دوستانه 
لغو می شود از جمله بازی با تونس. به گفته این نشریه، کی روش برای اینکه این 
مشکلات به چشم نیاید در سال های اخیر از اعتبار خود استفاده کرده و بازی های 
دوستانه ای از جمله تقابل با ستارگان آفریقا را ترتیب داده است. وی اظهار داشت: 
ایرانی ها عاشق فوتبال هستند. در ایران ۱۷ روزنامه ورزشی وجود دارد که مسابقات 
ورزشی را پوشش می دهند. ۸۰ میلیون جمعیت ایران همگی فوتبال را دنبال می کنند 
و پرسپولیس به تنهایی ۲۵ میلیون هوادار دارد. کی روش با تأکید بر محبوبیت بالای 
ایران است.  اول، دوم و سوم در کشور  فوتبال ورزش  ادامه داد:  ایران  فوتبال در 
بازی هایی از تیم ملی ایران بوده که ۳۰ هزار هوادار پشت درهای بسته ورزشگاه مانده  
و به دلیل پر شدن ورزشگاه شانس تماشای بازی را از دست داده  و از پشت  درهای 
بسته بازی را از رادیو گوش داده اند. سرمربی پرتغالی تیم ملی ایران در تمجید از 
کشورمان گفت: ایران کشوری زیبا و بسیار جذاب است که قدمتی ۳۵۰۰ ساله دارد. 
او می داند که مردم غرب چه ذهنیتی از ایران دارد، اما آنها را برای سفر و دیدن از ایران 
دعوت می کند. کی روش تأکید کرد: دنیا، دنیای دیوانگی گاوبازها و سرخپوست ها 
نیست! در نهایت همه ما انسان هستیم. کی روش در بخش دیگری از صحبت هایش در 
مورد آینده اش گفت: نمی دانم بعد از جام جهانی ۲۰۱۸ در ایران خواهم ماند یا خیر!

نصیرزاده: 

چک های باشگاه استقلال »پاس« نشود
جلوی بازی کردن شجاعیان را می گیریم

مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد گفت: در قرارداد شجاعیان این بند را قرار دادیم که 
اگر چک های استقلال پاس نشود، می توانیم جلوی بازی کردن او را بگیریم.

هوشنگ نصیرزاده درباره ادعای محمد ترکاشوند مبنی بر اینکه استقلال نسبت به 
پرسپولیس پول خیلی بیشتری برای صدور رضایت نامه شجاعیان خرج کرده است، 
گفت: حرف های او درست نیست. ترکاشوند از استانبول به من زنگ زد و گفت "۵۰۰ 
میلیون تومان به شما پول نقد پرداخت می کنیم و برای بقیه پول رضایت نامه هم 

می توانیم کرملاچعب را به شما بدهیم" که ما این پیشنهاد را قبول نکردیم.
وی افزود: یکشنبه  شب و یک ساعت قبل از رفتن ما به باشگاه استقلال، ترکاشوند به ما 
زنگ زد که "حاضریم با همان شرایط که برای استقلال در نظر گرفتید، پول رضایت نامه 
شجاعیان را پرداخت کنیم". به آنها گفتیم "طبق اصول اقتصادی حالا اگر شجاعیان را 

می خواهید، باید یک میلیارد و ۷۰۰ یا ۸۰۰ میلیون تومان پرداخت کنید".
مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد با اشاره به روش پرداخت مبلغ رضایت نامه داریوش 
شجاعیان توسط باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: باشگاه استقلال ۶۰۰ میلیون تومان 
به صورت نقد پرداخت کرده و سه چک ۳۰۰ میلیون تومانی هم داده است. اولین چک 
آنها به تاریخ هفته اول لیگ برتر )اوایل مردادماه( است و آخرین چک نیز در آذرماه پاس 

خواهد شد.
نصیرزاده در پاسخ به این سؤال که چکی که باشگاه گسترش فولاد برای شجاعیان 
گرفته، متعلق به باشگاه استقلال است یا خیر و چه ضمانتی برای پاس کردن آن وجود 
دارد، گفت: چک برای اسپانسر است، اما در قرارداد این بند را قرار دادیم که اگر چک های 

آنها پاس نشود، همان لحظه می توانیم جلوی بازی کردن شجاعیان را بگیریم.

شجاعیان، بیت سعید یا قربانی؛

وارث پیراهن کاوه در استقلال کیست؟
با جدایی کاوه رضایی از استقلال یکی از جذاب ترین شماره های پیراهن این تیم 

به هیچ بازیکنی اهدا نشده است.
کاوه رضایی تنها جدا شده ی رسمی استقلال تا به امروز است که راهی تیم 
فوتبال شالروا بلژیک شد. با جدایی کاوه رضایی، پیراهن شماره ۹ استقلال هم اکنون 
در اختیار هیچ بازیکنی نیست تا یکی از جذاب ترین شماره های پیراهن استقلال 
در آستانه فصل جدید بعد از رضایی وارثی نداشته باشد. در میان خرید های جدید 
استقلال سجاد شهباززاده با پیراهن شماره ۱۰ به استقلال باز خواهد گشت. حسن 
بیت سعید نیز علاقه دارد تا پیراهن شماره ۷ را بر تن کند اما هنوز مشخص نیست که 
آیا این اتفاق رخ خواهد داد و یا منصوریان ترجیح می دهد این پیراهن را خالی بگذارد. 
اگر منصوریان شماره ۷ را در اختیار بیت سعید نگذارد، مهاجم تازه وارد آبی ها یکی 
از کاندیداهای بر تن کردن پیراهن شماره ۹ خواهد بود. همچنین مطمئنا بازیکنانی 
مانند قائدی فر، نجفی و حسینی تازه وارد با توجه به سن پایینی که دارند حاضر 
نیستند فشار ناشی از بر تن کردن این پیراهن را تحمل کنند. داریوش شجاعیان دیگر 
خرید جدید استقلال است که این بازیکن نیز هنوز شماره پیراهن خود را به استقلالی 
ها اعلام نکرده و باید دید در آستانه فصل کدام شماره را انتخاب خواهد کرد. همچنین 
در میان بازیکنان حال حاضر استقلال نیز علی قربانی تنها گزینه ای است که می تواند 
این پیراهن را برای فصل آینده بر تن کند اما هنوز منصوریان صحبتی با مهاجم گلزن 
خود در این باره نداشته است.  به این ترتیب به نظر می رسد اگر منصوریان تصمیم 
به اهدای شماره ۹ به یکی از بازیکنان حال حاضر استقلال داشته باشد، قربانی، بیت 

سعید و شجاعیان تنها گزینه های او برای این اتفاق هستند.

دوست داشتم با میثاقیان کار کنم

سیف اللهی :شرایط سیاه جامگان تغییر کرده
روح الله سیف اللهی امیدوار است در لیگ هفدهم، اتفاقات دو فصل گذشته برای 

تیم سیاه جامگان تکرار نشود.
روح الله سیف اللهی که روز یکشنبه قرارداد خود را با باشگاه سیاه جامگان تمدید 
کرد در مورد تمدید قرارداد خود و دلیل آن گفت: دوست داشتم در مشهد بمانم و با 
اکبر میثاقیان کار کنم. با مدیران باشگاه دو سه جلسه داشتیم و در جلسه آخر به توافق 
رسیدیم تا امسال هم در خدمت سیاه جامگان باشم. سیف اللهی در خصوص اینکه 
چقدر از مبلغ قرارداد خود را دریافت کرده و آیا نگران تکرار اتفاقات سال گذشته در 
مباحث مالی نیست، عنوان کرد: هم با اکبر میثاقیان صحبت کردم و هم مالک باشگاه. 

باشگاه استقلال با خرید داریوش شجاعیان گام بلندی 
در فصل نقل و انتقالات برداشت تا این بازیکن فعلا آخرین 

خرید این تیم باشد.
باشگاه استقلال شاید دیرتر از خیلی از تیم ها وارد بازار نقل 
و انتقالات شد، اما آهسته و پیوسته و با دید منطقی مبتنی بر 
نیازهای خود خریدهای قابل توجهی را انجام داد تا موجی از 

امیدواری و رضایت نزد هواداران این تیم ایجاد شود.
* کاوه رضایی تنها خروجی آبی پوشان

گمانه  استقلال  خروجی های  لیست  مورد  در  گرچه 
زنی هایی صورت گرفته است، اما تا به اینجای کار عملا 
تنها کاوه رضایی از این تیم جدا شده است تا تنها خروجی 
این تیم یکی از مهاجمان آنها باشد. استقلالی ها به ازای 
یک مهاجمی که از دست داده اند سه مهاجم یعنی حسن 
بیت سعید، سجاد شهباززاده و مهدی قائدی جوان را جذب 

کردند تا جدایی رضایی کمتر به چشم آید.
* چهار تمدید با بازیکنان جوان

تاکنون چهار بازیکن فصل گذشته استقلال با این تیم برای 
فصل بعد تمدید کرده اند که عمدتا هم بازیکنان جوان این 
تیم بودند. امید نورافکن و سید مجید حسینی دو بازیکن 
بسیار جوان تیم استقلال قراردادشان را برای دو فصل دیگر 
با تیم شان تمدید کردند که این دو تمدید برای باشگاه 
استقلال بسیار ارزشمند بود. همچنین روزبه چشمی بعد از 
یک فصل دوری از میدان قرارداد جدیدی با آبی پوشان بست 
تا یک ورودی خیلی خوب برای این تیم باشد. جابر انصاری 

هم دیگر بازیکن آبی پوشان بود که با این تیم تمدید کرد. 
* چهار خرید جدید

آبی ها تاکنون با چهار بازیکن جدید قرارداد بسته اند که 
یکی از این چهار بازیکن نامی آشنا برای آبی هاست. سجاد 
شهباززاده بعد از یک فصل دوری از این تیم بار دیگر آبی 
پوش شد تا نزدیک ترین گزینه برای پر کردن جای خالی 
کاوه رضایی در پیشانی خط حمله این تیم باشد. حسن 
بیت سعید یکی از بهترین مهاجمان فصل گذشته فوتبال 
کشورمان به همراه مهدی قائدی، این بوشهری ۱۸ ساله نیز 

دو خرید دیگر این تیم در خط حمله بودند.
این فصل  اما شاید مهمترین خرید  داریوش شجاعیان 
استقلال باشد. او که عنوان گرانترین بازیکن استقلال را هم 

به خود تخصیص داد، عملا قرار است خلاء هافبک بازیسازی 
را در این تیم پر کند که دو سه فصلی در تیم استقلال 

احساس می شود.
* نگاه منصوریان به فاز تهاجمی

گرچه آبی پوشان در فصل گذشته گلزن ترین تیم لیگ 
برتر بودند و بیشترین تعداد گل را در بیشترین تعداد بازی 
به ثمر رساندند، اما نوع جذب بازیکن در استقلال نشان 
می دهد که منصوریان نگاه ویژه ای به فاز تهاجمی تیمش 
دارد. چرا که هر چهار بازیکن جدیدی که جذب این تیم 
شده اند، در فاز هجومی هستند. به جز داریوش شجاعیان 
که هافبک طراح و بازیساز محسوب می شود، حسن بیت 
سعید، مهدی قائدی و سجاد شهباززاده سه مهاجمی هستند 
که از ایرانجوان، نفت و استقلال خوزستان به تیم استقلال 

پیوسته اند.
* دو بازیکن در لیست انتظار

باشگاه استقلال در حال حاضر و با توجه به روند نقل و 
انتقالاتی اش، تنها دو گزینه دیگر دارد که تمام کردن کار 

آنها را برای فصل بعد واجب می داند. اول تمدید قرارداد 
با امید ابراهیمی و دوم جذب پژمان منتظری. ابراهیمی 
بهترین بازیکن استقلال طی سه فصل اخیر بوده که گویا در 
مذاکراتی که به صورت شفاهی با مسئولین باشگاه داشته با 
آنها به تعامل رسیده و تنها مانده مکتوب کردن این توافقات 

و حضور رسمی در بین آبی پوشان.
در خصوص پژمان منتظری هم صحبت های ضد و نقیض 
در این روزها زیاد شنیده شده است. اما خود منتظری طی 
آخرین تماسی که با مسئولین نقل و انتقالات در باشگاه 
استقلال داشته اظهار داشته که تا پایان این هفته پاسخ 

نهایی اش را به این باشگاه می دهد.
آنچه مسلم است آبی ها به جز خلاء هافبک بازیساز، خلاء 
یک مدافع میانی با خصوصیات لیدر بودن در خط دفاعی را 
نیز احساس کردند و بازیکنی با خصوصیات پژمان منتظری 

در خط دفاعی این تیم بسیار می تواند به آنها کمک کند.
* مدافعان کناری

آنقدر  گذشته  فصل  در  جوان  پور  زکی  میلاد  عملکرد 

خوب بوده که منصوریان بعنوان بازیکن اصلی سمت چپ 
خط دفاعی اش روی او حساب باز کند. لذا این بازیکن را 
باید بازیکن اصلی این تیم در پست دفاع چپ دانست. اما 
جذب یک بازیکن دوم برای این پست از ابتدای فصل نقل 
و انتقالات ذهن منصوریان را به خود درگیر کرده است که 
تاکنون این مهم روی نداده است. اگر استقلالی ها در این 
پست به یک بازیکن جوان و زیر ۲۳ سال نرسند، این احتمال 
وجود دارد که همچنان یعقوب کریمی نقش ذخیره زکی پور 

را در این فصل جدید ایفا کند.
عملکرد وریا غفوری در فصل گذشته در بازی هایی که 
در زمین حضور داشت قابل قبول بود، اما عدم ثبات او در 
ترکیب آبی ها بیشترین عامل ایجاد نگرانی نزد مربیان این 
تیم است. آنها مطمئن نیستند که غفوری در فصل جدید با 
چه شرایطی مواجه باشد و اگر همچنان روی نوار مصدومیت 
گام بردارد، نمی تواند مهره مورد نظر آنها باشد. منصوریان 
همچنان نیم نگاهی به گزینه هایی که بتوانند در پست دفاع 
راست بار تیم استقلال را بکشند دارند. اما بدیهی است اگر 
گزینه ای با این ویژگی یافت نشود، همچنان وریا غفوری 

مدافع راست آبی پوشان خاهد بود.
* رابسون، پادو و مگویان

سه مدافع میانی و خارجی استقلال هم شرایطی کاملا 
متفاوت دارند. رابسون جانواریو مدافع میانی و برزیلی آبی 
پوشان که فصل گذشته بعنوان بازیکن قرضی در این تیم 
توپ زد، اصلی ترین گزینه منصوریان در بین سه مدافع 
خارجی اش می باشد و او بیشترین اصرار را برای جذب قطعی 
این بازیکن دارد. آخرین اخبار واصله از باشگاه استقلال نیز 
حکایت از آن دارد که این بازیکن با باشگاه برزیلی اش به 

توافق رسیده تا رضایتنامه اش را از این تیم بگیرد.
باشگاه استقلال روی پادوانی و مگویان هنوز به جمعبندی 
لازم نرسیده است و آنها بیشتر منتظر روشن شدن تکلیف 
گزینه های اصلی ترشان، منتظری و رابسون هستند. شاید 
منصوریان بیشتر تمایل داشته باشد که قلب خط دفاعی اش 
را با علم به این که در روزهای مبادا و ناچاری روزبه چشمی 
هم قابلیت بازی کردن در این پست را دارد، با منتظری، 
رابسون و مجید حسینی ببندد تا بین ۳ تا ۴ بازیکن در قلب 

خط دفاعی اش داشته باشد. 

آخرین وضعیت نقل و انتقالات استقلال

 امید و پژمان در لیست انتظار

اظهارات اخیر وزیر ورزش و جوانان این باور را به وجود می آورد که هیئت مدیره 
پرسپولیس و استقلال صوری و ظاهری است.

 انتخاب یا به گفته مسئولان وزارت ورزش و جوانان، »ترمیم« هیئت مدیره پرسپولیس 
و استقلال تا پایان خرداد ماه سال ۹۶ انجام می شود، اتفاقی که باید تا سه روز آینده 
صورت گیرد. وزارت ورزش همواره بر این موضوع تأکید کرده که انتخاب مدیرعامل 
به عهده آنها نیست و هیئت مدیره منتخب در این باره تصمیم گیری خواهد کرد. این 
را هم، مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان و هم محمد رضا داورزنی معاون ورزش 
قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان گفته  و تأکید کرده اند که انتخاب مدیرعامل 
جزو وظایف آنها نیست، حرفی که قانونی است و شکی در آن وجود ندارد اما آیا در عمل 

هم، همین گونه است؟
سلطانی فر در تاریخ ۱۹ خرداد با ابراز رضایت از عملکرد رضا افتخاری به مدیرعامل 
باشگاه استقلال تأکید کرده بود که »با قدرت به کارش ادامه دهد«. پیش از این یعنی در 
تاریخ ۳ خرداد همین اتفاق درباره سرپرست باشگاه پرسپولیس رخ داده بود. وزیر ورزش 
روز ۲۳ خرداد هم درباره علی اکبر طاهری گفت: »طاهری بازنشسته است اما به کارش 

ادامه می دهد. نهادهای نظارتی بسیاری وجود دارند. شما دیگر اذیت نکنید«.
این صحبت ها در حالی از سوی وزیر ورزش مطرح شده که وزارت ورزش بارها اعلام 
کرده در بحث مدیریت این دو باشگاه ورود مستقیم نمی کند، حال باید پرسید دلیل این 
اظهارات وزیر ورزش در ماهِ »ترمیم« هیئت مدیره چیست؟ اگر قرار است افتخاری و 
 ـپس چه نیازی به معرفی هیئت   ـطبق گفته وزیر ورزش ـ طاهری به کارشان ادامه دهند ـ
مدیره است که آنها بخواهند درباره مدیریت تصمیم بگیرند؟ آیا با اتفاقی که افتاده هیئت 
مدیره پرسپولیس و استقلال، »صوری« نیست و شخصیت افرادی که به عنوان عضو هیئت 
مدیره انتخاب می شوند، خدشه دار نمی شود؟ این افراد انتخاب می شوند اما عملًا وزارت 
ورزش اعلام کرده که طاهری و افتخاری باید با قدرت به کارشان ادامه دهند، پس در این 

میان نقش هیئت مدیره چیست؟!
آیا هیئت مدیره جدید که منصوب وزارت ورزش است می تواند مقابل »تأکید« وزیر 
ورزش خواسته دیگری را اجرا و تغییراتی در مدیریت ایجاد کند؟ با توجه به اظهارات و 
اتفاقات اخیر آنچه در اذهان تداعی می شود این است که هیئت مدیره صوری و ظاهری 

است و طبق گفته وزیر ورزش افتخاری و طاهری باید »با قدرت« به کارشان ادامه دهند. 
این موضوع یادآور حرکات رونالدینیوی برزیلی است که یک طرف را نگاه می کرد و 

به سمت دیگر پاس می داد!
اگر هم استدلال این است که برای نقل وانتقالات چنین حرفی زده شد، این سؤال 
 ـکه  مطرح می شود که اگر دغدغه وزارت ورزش و جوانان نقل و انتقالات این دو تیم بوده ـ
 ـچرا همان زمان نسبت به »ترمیم« هیئت مدیره تصمیم نگرفتند تا هیئت مدیره  هست ـ
جدید درباره مدیرعامل تصمیم بگیرد و کارهای مربوط به نقل و انتقالات هم عقب نیفتد؟
نکته دیگر اینکه افتخاری مدیرعامل استقلال گفته که »مبلغ قراردادها را با وزیر ورزش 
چک می کند«. آیا شأن وزیر ورزش این است که میان این همه کارها و مسائل کلان، 
مبلغ قرارداد بازیکنان را چک کند؟ آیا سلطانی فر اصلًا به این کار می رسد و اگر پاسخ 
مثبت است، او از قرارداد داریوش شجاعیان )یک میلیارد و پانصد میلیون تومان بابت 
رضایت نامه و احتمالاً ۸۵۰ میلیون به خودش طبق آنچه قرار بود در گسترش فولاد 
بگیرد( اطلاع دارد؟ آیا وزیر ورزش باید تا این حد ریز شود و به مدیری که خودش به 
ادامه حضور او تأکید کرده، این قدر اعتماد نداشته باشد که بخواهد رقم قرارداد بازیکنان 

را هم چک کند؟

مرحله نهایی لیگ جهانی والیبال در حالی به پایان رسید که ایران به خاطر پیروزی 
شاگردان ولاسکو در آخرین دیدار به رده یازدهم جدول سقوط کرد.

مرحله مقدماتی بیست و هشتمین دوره لیگ جهانی والیبال که از ۱۲ خردادماه آغاز 
شده بود، با دیدار دو تیم بلغارستان و آرژانتین بامداد روز دوشنبه به پایان رسید. در 
این مسابقه تیم ملی والیبال آرژانتین موفق به شکست ۳ بر یک بلغارستان شد تا تیم 
ملی والیبال آمریکا بیشترین سود را از نتیجه این مسابقه به دست آورد و مسافر ششم 

برزیل شود. 
همچنین شاگردان خولیو ولاسکو با پیروزی در دیدار برابر بلغارستان منجر به سقوط 
والیبال ایران هم شدند. آنها با غلبه در این دیدار یک پله در جدول رده بندی ارتقا پیدا 

کرده و در رده یازدهم ایستادند و اینگونه باعث سقوط یک پله ای والیبال ایران شدند. 
 تیم ملی والیبال ایران که تا پیش از دیدار آخر مرحله مقدماتی لیگ جهانی صاحب 
جایگاه دهم بود، با پیروزی شاگردان خولیو ولاسکو و ارتقای یک پله ای آنها، متحمل 

یک پله سقوط شدند. 
در مجموع تیم ملی والیبال با ۳ برد، ۶ باخت و مجموع ۷ امتیاز وایستادن در جایگاه 

یازدهم به کار خود در این دوره رقابت های لیگ جهانی پایان داد. 
بدین ترتیب و بر اساس جدول رده بندی، تیم های فرانسه، برزیل، صربستان، روسیه، 
کانادا و آمریکا به مرحله نهایی رقابت های لیگ جهانی والیبال راه یافتند. این مرحله از 

مسابقات ۱۳ تا ۱۷ تیرماه به میزبانی برزیل برگزار می شود.

و  نقل  وضعیت  آخرین  پرسپولیس  باشگاه  معاون 
انتقالات این باشگاه را تشریح و تاکید کرد که طارمی و 

احمدزاده در این تیم می مانند.
باشگاه  اقتصادی  معاون  ترکاشوند  علی  محمد 
پرسپولیس راجع به اتفاقات رخ داده در نقل و انتقالات 
باشگاه پرسپولیس، بحث میزبانی این باشگاه از الاهلی 
عربستان در قرقیزستان، شایعه حضور اشکان دژاگه، 
پیشنهاد باشگاه های اروپایی به بازیکنان پرسپولیس و 

مسائل دیگر صحبت کرد.
ترکاشوند در رابطه با شایعه نشست خود با داریوش 
شجاعیان پیش از آنکه با استقلال تهران قرارداد ببندد، 
گفت: چنین چیزی صحت ندارد. من دیروز جلسه ای 
با این بازیکن نداشتم. معمولا چنین جلساتی را در دفتر 
باشگاه برگزار می کنیم تا همه چیز شفاف باشد. البته 
منکر حضور شجاعیان در لیست آقای برانکو نمی شوم. 
اما بحث حضورش در پرسپولیس مربوط به ۳ماه پیش 
می شود. پس از آن هیچ صحبتی درباره جذب ایشان 
نداشتیم. به آقای شجاعیان اعلام کردیم نمی خواهیم وارد 
ماجرای گرفتن رضایتنامه شویم. هر وقت رضایتنامه ات را 
گرفتی صحبت های نهایی را خواهیم کرد. به هر حال این 
اتفاق نیفتاد و ایشان با توجه به مذاکرات باشگاه استقلال 

با گسترش فولاد تبریز به این باشگاه رفت.
معاون باشگاه پرسپولیس درباره اظهار نظر هوشنگ 
اینکه  بر  مبنی  باشگاه گسترش  نصیرزاده مدیرعامل 
پرسپولیسی ها برای جذب شجاعیان پیشنهادی شبیه به 
خرید آب نبات چوبی داده اند گفت: بالاخره ۳۰۰ میلیون 
تومان در مقابل یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان رقم 

بسیار پایین و مثل آبنبات چوبی است!
ترکاشوند درباره شایعه حضور اشکان دژاگه در جمع 
چنین  کرد:  تصریح  نیز  ایوانکوویچ  برانکو  شاگردان 
ایشان  برای جذب  ای  برنامه  ندارد.  موضوعی صحت 
نداریم. لیست بازیکنان بزرگسال در حال پر شدن است و 

خریدهایمان معطوف به بازیکنان زیر ۲۳ سال می شود.
تیم  هافبک  رسن«  »بشار  خرید  احتمال  درباره  او 
ملی عراق هم گفت: مذاکراتی با این بازیکن داشتیم.اگر 
باشگاهی که در آن بازی می کند مشکلی به وجود نیاورد 
و به توافقات لازم مالی هم برسیم مذاکراتمان را جمع 

بندی خواهیم کرد تا قرارداد ببندیم.
معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس از بازگشت قطعی 
احمد نوراللهی به جمع پرسپولیسی ها خبر داد و گفت: 
احمد را پرسپولیسی بدانید. بازیکن قابل و بزرگی که 
خوشبختانه به پرسپولیس بازگشته است. با حضور ایشان 
و چند مهره دیگر جایی برای جذب بازیکن بزرگسال 

نداریم.
او درباره پیشنهادات خارجی برای فرشاد احمدزاده و 
مهدی طارمی تصریح کرد: هر دو نفر با باشگاه قرارداد 
دارند و اصلا چنین خبری نیست که بخواهند بروند. هیچ 
پیشنهاد رسمی از باشگاه هایی که آنها را بخواهند نداریم 
و اگر هم چنین نامه هایی به دستمان برسد بررسی 
کاملی می کنیم. آنها با پرسپولیس قرارداد دارند و آقای 
برانکو همچون سایر بازیکنان نظر نهایی را در خصوص 
شاگردانش می زند. هیچ تصمیمی را در این زمینه بدون 

مشورت و نظر آقای برانکو نمی گیریم.
ترکاشوند درباره احتمال میزبانی از الاهلی عربستان 

در بیشکک قرقیزستان تصریح کرد: این موضوع در حال 
بررسی است. یکسری مشکلات مانند پرواز مستقیم وجود 
دارد. باید برای رفتن به بیشکک چارتر بگیریم. امروز 
جلسه ای را با سرمربی تیم خواهیم داشت. با بررسی تمام 
جوانب نظیر آب و هوا و زمین چمن ورزشگاه و مسایلی 
نظیر رفت و آمد درباره این موضوع تصمیم گیری نهایی 
خواهیم کرد.آنها در AFC کاپ حضور دارند و می توانند 

از پس چنین بازی هایی برآیند.

باشگاه پرسپولیس درباره تغییرات احتمالی  معاون 
هیات مدیره این باشگاه هم گفت: این موضوع تنها به 
شخص وزیر ورزش و جوانان بستگی دارد و فعلا صحبتی 

در این زمینه طی روزهای گذشته نشده است.
به گزارش خبرنگار مهر، ترکاشوند همچنین در گفتگو 
با رادیو تهران درباره انتقال پر حاشیه شایان مصلح به 
استقلال و ادعای پندار توفیقی دبیر هیئت مدیره استقلال 
تهران مبنی بر اینکه پرسپولیس با رقم بالاتری نسبت به 
استقلال تهران توانست شایان مصلح را به خدمت بگیرد، 
گفت: نمی دانم این صحبت ها را از کجا آوردند. بهتر 
است در هر زمینه ای شفاف سازی کنیم. شایان مصلح 
را با ۴۰۰ میلیون تومان به پرسپولیس آوردیم و طبیعی 
است که به این رقم آپشن هایی نظیر قهرمانی هم اضافه 
می شود. خود شایان درباره پیشنهاد استقلالی ها گفته 
بود آنها می خواستند ۸۰۰ تا ۸۵۰ میلیون تومان به من 
بدهند. اما این بازیکن به عشق پرسپولیس و هوادارانش 
به این تیم آمد. او با دوستانش مثل محمد انصاری هم 

مشورت و پرسپولیس را انتخاب کرد.
وی خاطرنشان کرد: قبل از اینکه مصلح طرف استقلال 
برود با وی توافق کرده بودم و قرارداد امضا شده بود. مبلغ 

قرارداد هم ۴۰۰ میلیون تومان است. 
 ترکاشوند درباره اینکه آیا باشگاه خواسته های برانکو را 
برآورده کرده است، تاکید کرد: صد درصد آنچه که برانکو 

خواسته بود را عملی کردیم.

 مدیرعامل را انتخاب نمی کنند اما بر ادامه حضور آنها تأکید می کنند!

وقتی سلطانی فر هیئت مدیره پرسپولیس و استقلال را »صوری« معرفی می کند

پایان مرحله مقدماتی لیگ جهانی؛

شاگردان ولاسکو باعث سقوط والیبال ایران شدند

معاون باشگاه پرسپولیس:

طارمی و احمدزاده می مانند

قلعه نویی: 

مربیگری در ذوب آهن آرزوی خیلی از
 مربیان است

سرمربی جدید تیم فوتبال ذوب آهن می گوید این تیم شاخصه های حضور در میان مدعیان 
لیگ برتر را دارد و به خاطر همین شاخصه ها این تیم را برای حضور در فصل آتی لیگ ایران 

انتخاب کرده است.
امیر قلعه نویی که هفته  گذشته به عنوان سرمربی جدید ذوب آهن انتخاب شد در گفت وگو 
با ایسنا، درباره موضوعات مختلفی از جمله مقصد جدیدش، لیگ آینده و صعود تیم   ملی 

ایران به جام جهانی صحبت کرد.
* بعد از چند سال دوباره به اصفهان برگشتید؛ جایی که خاطرات خوبی از آن جا 

به خاطر حضور در سپاهان حتما در ذهن تان باقی است.
قبل از هر چیز جا دارد که از مردم خوب آذربایجان و هواداران تراکتورسازی تشکر  کنم 
که یک و نیم سال من را تحمل کردند. درباره اصفهان باید بگویم از نظر من این شهر، شهر با 
لیاقت ها است. این حرف را در گذشته بارها گفته بودم. من خاطرات خوبی از دو سال زندگی 
در اصفهان چه به لحاظ کاری  و چه به لحاظ شخصی دارم. اعتقاد دارم دو سال حضور در 

اصفهان جزو عمرم حساب نشد.
* با توجه به اینکه ذوب آهن همیشه جزو تیم های خوب ایران بوده، خیلی ها این 
تیم را برای شما انتخاب مناسبی می دانند؛ تیمی که می توانید بعد از فصل سختی 

که در تراکتورسازی داشتید، احیا کند.
ذوب آهن تیم بسیار خوبی است و خیلی از مربیان آروز دارند که در این تیم مربیگری 
کنند. باید از مدیرعامل و هیات مدیره ذوب آهن تشکر کنم که به این جمع بندی رسیدند 
ت من سکان هدایت ذوب آهن را بر عهده بگیرم. ذوب آهن به واقع باشگاه واقعی است و 
امکانات بسیار خوبی دارد. در این یک هفته ای که در ذوب آهن حضور دارم می بینم که همه 
چیز در این باشگاه عین ساعت کار می کند. سال گذشته هم تا قبل از این که  آن شرایط به 
وجود بیاید، شرایط خوبی در تراکتورسازی داشتم. با این حال امسال با انگیزه مجدد کارم را 
آغاز خواهم کرد. تا دو، سه روز آینده فهرستمان تکمیل می شود و دو، سه بازیکنی که قرار 
است به تیم  اضافه شوند نیز به جمع تیم ملحق خواهند شد و از هفته  آینده در دو نوبت صبح 

و بعد از ظهر تمرین خواهیم کرد.
* بین دلایلی که برای انتخاب ذوب آهن در ذهن خود داشتید، چقدر حضور 
بازیکنانی همچون مهدی رجب زاده و قاسم حدادی فر که به لحاظ فنی و شخصیتی 

جزو بازیکنان ممتاز فوتبال ایران هستند نقش داشت.
بعضی بازیکنان مانند محرم نویدکیا هم بازیکن فنی به حساب می آیند و هم وزنی. در 
ذوب آهن نیز ما سه، چهار بازیکن این چنینی داریم، بازیکنانی که می توانند به مربی انرژی 
دهند. در این چند روز انگیزه قاسم حدادی فر و مهدی رجب زاده را مثل بازیکنان جوان دیدم. 
آنها به من مربی انگیزه می دهند. با این حال اکثر بازیکنان تیم من جوان هستند و میانگین 
سنی ذوب آهن زیر ۲۵ سال است. البته اگر سن رجب زاده را کم کنید میانگین سنی تیم 

ما زیر ۲۰ سال می شود )با خنده(.
* بحث هایی درباره جدایی بازیکنانی همچون رشید مظاهری و احسان پهلوان از 
ذوب آهن مطرح است. شما اجازه جدایی این بازیکنان را که به نوعی از مهم ترین 

بازیکنان ذوب آهن هم به حساب می آیند می دهید؟
من ذوب آهن را با مطالعه انتخاب کرده ام و حتما روی بازیکنانی که اکنون در تیم حضور 
دارند حساب کرده ام. رشید مظاهری، دروازه بان بزرگی است اما مطمئن باشید که او امسال 

سال متفاوت و درخشان تری را پشت سر خواهد گذاشت.
* در جلسه معارفه تان گفتید مربی که قول قهرمانی بدهد کلاهبردار است و 
شهنازی نیز گفت   که از امیر قلعه نویی توقع قهرمانی نداریم  اما بعید است که شما 
به عنوان مربی که قهرمانی های زیادی را در فوتبال ایران کسب کرده اید بدون 

چنین چشم اندازی ذوب آهن را برای کار انتخاب کرده باشید.
طبیعتا من خودم با انگیزه و مطالعه ذوب آهن را انتخاب کردم و این باشگاه شاخصه ها 
و پتانسیل های  مورد نظر من را داشته است که آن را انتخاب کرده ام. حرفم این است که 
دادن قول قهرمانی با فلسفه مربیگری جور در نمی آید اما این را قاطع می گویم که ذوب آهن 

شاخصه های کامل حضور در میان مدعیان را دارد.
* درباره تیم   ملی هم صحبت کنیم. هفته  گذشته تیم   ملی توانست برای اولین 
بار به صورت پیاپی به جام جهانی صعود کند و این روزها بحث درباره آینده این 

تیم زیاد است.
ابتدا باید این صعود را به مردم ایران تبریک بگویم. به غیر از صعود به جام جهانی که به 
خودی خود افتخار بزرگی است، چند رکورد شکسته شد. گل نخوردن، صعود زود هنگام 
دو بازی پیش از پایان رقابت ها و صعود به جام جهانی به عنوان دومین تیم از تلاش ها و 
زحمات انجام شده حکایت دارد. همکاری هیات دولت، رییس جمهور و وزارت ورزش و 
جوانان با محوریت تلاش کارلوس کی روش و بازیکنان این نتیجه  عالی را رقم زد. بازیکنان 
تیم   ملی با قلبشان برای این تیم بازی کردند. اکنون می بینید که در بسیاری از تیم های ملی 
جهان بازیکنان آن کیفیتی که در باشگاه هایشان ارائه می کنند در تیم   ملی نشان نمی دهند 
اما در ایران شرایط کاملا متفاوت است. بازیکنان در تیم   ملی ایران مثل یک سرباز با جان و 
قلب شان برای تیم   ملی بازی می کنند. فکر می کنم آمار و ارقام به خوبی نشان دهنده کاری 
است که کارلوس کی روش به عنوان مربی با تجربه و کاربلد در کنار زحمات بازیکنان تیم  
 ملی انجام داده است. برای مردم کشورم بسیار خوشحالم که می بینم این چنین با نتایج تیم  

 ملی شادمان شده اند.
* همیشه درباره لزوم برگزاری جلسات مشترک بین تیم ملی و باشگاه ها 
صحبت کرده اید. در این سال مهم چقدر تعامل میان مربیان تیم   ملی و باشگاه ها 

ضروری به نظر می رسد؟
 این تعامل همه جای دنیا وجود دارد. من زمانی که در استقلال و تیم   ملی بودم جلسات 
هفتگی و مستمری داشتم. شنیده ام در باشگاه ذوب آهن نیز هر دو شنبه چنین جلساتی 

برگزار می شود. با تعامل اتفاقات بسیار بهتری رخ می دهد.
 * اکنون این توقع در جامعه مطرح شده که تیم   ملی بتواند به مرحله حذفی جام 
جهانی صعود کند. خود کی روش هم از این آرزو صحبت می کند.  چقدر برای تیم  

 ملی این شانس را متصور هستید؟
 حتما تیم   ملی ایران این لیاقت را دارد که در جام جهانی به نتایج خوبی برسد. اما این 
که بخواهیم به تیم   ملی از حالا فشار بیاوریم که حتما باید از مرحله گروهی عبور کند، کار 
درستی نیست. واقعیت بازی در همان بازی مشخص می شود. باید قرعه تیم   ملی در جام 
جهانی را ببینیم. در جام جهانی برزیل نیز تیم   ملی ایران لیاقت صعود از مرحله گروهی را 
داشت. ان شاء الله با تلاش هایی که صورت خواهد گرفت تیم   ملی در جام جهانی روسیه نیز 

بتواند دل مردم ایران را شاد کند و به نتایج خوبی برسد.



5

افتادگی دریچه میترال و عوارض آن 
افتادگی دریچه میترال یکی از شایع ترین ناراحتی های قلبی است که برخی افراد 
درطول زندگی با آن مواجه می شوند. این افتادگی یکی از بیماری های خوش خیم 
دریچه میترال است که می تواند علائمی ازجمله تنگی نفس و احساس خستگی را 

به همراه داشته باشد. 
 نیاز به پیگیری

»سعید یزدان خواه« متخصص قلب و عروق درباره افتادگی دریچه میترال می گوید: 
افتادگی دریچه میترال نوعی بیماری قلبی است که میزان درگیری قلب با آن در 
شدت هایی متفاوت از خیلی کم، متوسط و شدید متغیر است. این بیماری ممکن 
است با نارسایی دریچه همراه باشد که این نارسایی نیز به صورت خفیف، متوسط و 
شدید بروز می کند. در این بیماری دیواره دریچه میترال که یکی از دریچه های قلب 
است، مقداری ضخیم شده و درنتیجه اندازه دریچه نسبت به عمق قلب بزرگ می شود 

و بنابراین مقداری از دریچه تاخورده و حالت افتادگی پیدا می کند.
این متخصص قلب و عروق می افزاید: افتادگی دریچه میترال نوعی بیماری قلبی 
محسوب می شود و نیاز به پیگیری مرتب دارد. افرادی که افتادگی دریچه میترال بدون 
نارسایی دارند، به طور معمول باید هر سه سال یک بار اکو انجام دهند و درصورتی که این 
بیماری همراه با نارسایی قلبی باشد، بستگی به شدت نارسایی و علائم بیماری، هر ۶ماه 

تا سالی یک بار نیازمند انجام اکو هستند.
یزدان خواه بیان می کند: اگر این بیماری درصورت معمول خود بروز کند، معمولا 
مشکلی برای فرد ایجاد نمی شود؛ ولی درصورتی که همراه با نارسایی باشد، به تبع 
شدت نارسایی و علائمی که ایجاد می شود، مشکل زا خواهد بود و فرد باید به پزشک 

مراجعه کرده و به صورت مرتب پیگیر وضعیت بیماری خود باشد.
وجود زمینه های مادرزادی

دکتر معصومعلی معصومی، متخصص بیماری های قلب و عروق نیز در مورد افتادگی 
دریچه قلب می گوید: این عارضه را نمی توان یک بیماری نامید، زیرا تا زمانی که مشکل 
خاصی برای فرد بیمار در اثر این تغییر شکل به وجود نیامده و منجر به نارسایی نشده، 
بیماری نیست. در بسیاری از موارد افتادگی دریچه قلب نیازی به درمان نداشته و 
فرد می تواند بدون مراجعه به پزشک، به زندگی عادی خود ادامه دهد. همچنین 
این بیماری به هیچ وجه اکتسابی نبوده و بروز آن در برخی افراد به  وجود زمینه های 

مادرزادی این بیماری در آن ها برمی گردد.
این متخصص قلب و عروق معتقد است که نباید افتادگی دریچه قلب را مشکلی 
جدی تلقی کرد؛ زیرا ایجاد همین نگرانی خود موجب افزایش این افتادگی و تبدیل 

آن به نارسایی دریچه خواهد شد.
علائم افتادگی دریچه میترال

علت اصلی این افتادگی کاملا مشخص نیست، اما به نظر می رسد با توارث ارتباط 
داشته باشد. این مشکل از زمان تولد در نوزاد وجود دارد و ارثی است؛ ولی علائم بالینی 

آن در دوران دبیرستان تظاهر پیدا می کند.
دکتر محمدرضا ابوالفضلی متخصص قلب و عروق و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد، نشانه های افتادگی دریچه میترال را چنین برمی شمارد: از علائم افتادگی 
دریچه قلب می توان به اضطراب، ناراحتی های فکری، تپش قلب، درد غیراختصاصی 
در ناحیه قلب که به صورت نقطه ای و گذرا دیده می شود، اشاره کرد. این افراد موقع 
ورزش دچار تپش قلب و درد در ناحیه قفسه سینه می شوند. به طور کلی می توان 
گفت این کودکان حساس و مضطرب بوده و در مواقع امتحانات در مدرسه، اضطراب 

داشته و تحریک پذیر هستند.
افتادگی دریچه میترال و بارداری

ابوالفضلی در مورد بارداری زنان باوجود این بیماری بیان می کند: بارداری مشکل ساز 
نیست، ولی باید تحت نظر باشند؛ زیرا درصورت بارداری تپش و درد در ناحیه قلب 
آن ها بیشتر می شود و بر میزان اضطراب شان اضافه می کند. این دسته از زنان 
همین طور باید هنگام زایمان و جراحی، از آنتی بیوتیک استفاده کنند. داروهایی که 
برای این بیماران استفاده می شوند، داروهایی هستند که علائم بیماری را محو و از 
بروز درد و تپش قلب جلوگیری می کنند؛ البته از بین رفتن این حالات در فرد موقتی 
است و اگر شرایط زندگی بیمار به گونه ای است که دچار هیجان و اضطراب است، باید 

تا آخر عمر از این داروها استفاده کند.
کودکان و افتادن دریچه قلب

این دانشیار دانشگاه علوم پزشکی مشهد عقیده دارد: خانواده ها از افتادن دریچه 
قلب ترسیده و وحشت  می کنند و به محض آنکه متوجه این مسئله می شوند، ناراحتی 
روحی در میان اعضای خانواده بالا رفته و به کودک و فردی که دچار این مشکل 
است، فشارهای روحی بیشتری وارد می شود؛ درحالی که موارد خفیف اصلا اهمیت 
تشخیصی ندارند و والدین باید آن را کم اهمیت تلقی کنند تا کودک دچار اضطراب 
نشود. داشتن آرامش، مهم ترین اصل در این بیماری است. متأسفانه از وقتی انجام 
اکوکاردیوگرافی مد شده است، تشخیص این بیماری راحت تر شده و همین مسئله 

باعث بروزاضطراب در افراد می شود.
توصیه های پزشکی

ابوالفضلی به کسانی که افتادگی دریچه میترال دارند، چنین توصیه می کند: این 
افراد باید بیماری شان را بی اهمیت تلقی کنند؛ به دردهای موجود در قلب شان توجه 
نکنند و به ورزش هایی مثل پیاده روی، شنا و دوچرخه سواری روی بیاورند. توصیه من 
به این دسته از بیماران آن است که در تابستان به علت تعریق زیاد، مایعات بیشتری 
مصرف کنند تا علائم بیماری در آنان خفیف تر ظاهر شود. همچنین باید یادآور شد که 
ایستادن زیاد و خستگی شدید، باعث تشدید علائم این بیماری می شود. ادویه جات، 
غذاهای تند و ترش، قهوه و چای پررنگ که تحریک پذیر هستند، همه باعث تپش 
بیشتر قلب شده و قلب را تحریک می کنند. اکثر افرادی که دچار این بیماری هستند، 
فشارخون شان پایین است؛ به این علت باید از نمک و مایعات بیشتری استفاده کنند، 
زیرا تأمین مایعات بدن باعث تخفیف علائم می شود. گل گاوزبان و سنبل الطیب در این 
رابطه اثرات مفیدی بر جای می گذارد و از قدیم در این زمینه اجداد ما آن ها را شناخته 
و به تأثیر آن پی برده اند؛ ولی باید توجه داشت که مصرف این داروها در مکان های 

خاص امکانپذیر است و فرد نمی تواند همه جا آن را با خویش همراه داشته باشد.

مقابله با پلاک دندان با یک دهانشویه خانگی 
بهداشت دهان و دندان می تواند نقشی تعیین کننده در سلامت کلی بدن انسان 
داشته باشد. یکی از اجزا بسیار مهم که می تواند به حفظ بهداشت دهان و دندان 

کمک کند، استفاده از دهانشویه است. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "سیمپل ومن"، استفاده از دهانشویه 
شکل گیری پلاک را کاهش می دهد، در شرایطی که دسترسی به نقاطی که نفوذ 
به آنها دشوار است را ممکن می سازد و با ریزجانداران مضر در دهان مبارزه می کند. 
افزون بر تمیزی فضای دهان، استفاده از دهانشویه نفس انسان را نیز تازه و خوشبو 

می کند. 
مشخص شده است که با مراقبت درست و یک رژیم غذایی مغذی تا حد زیادی می 

توان از پوسیدگی دندان ها جلوگیری کرد. 
افزون بر دهانشویه های موجود در بازار، امکان درست کردن آن در خانه نیز وجود 
دارد. از جمله مزایای استفاده از دهانشویه های خانگی می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
ارزان است. استفاده از یک دهانشویه خانگی که با هزینه ای کمتر از دهانشویه های 

تجاری تهیه شده است نیز می تواند نتایجی شگفت انگیز را به همراه داشته باشد. 
مواد شیمیایی در آن به کار گرفته نشده است. دهانشویه های صنعتی به طور معمول 
حاوی مواد شیمیایی، رنگ، مواد نگهدارنده، شیرین کننده های مصنوعی و طعم 
دهنده ها هستند.  برای تهیه یک دهانشویه خانگی در ادامه دستورالعملی کارآمد و 
ارزان ارائه می شود که به راحتی قابل تهیه است و با اتکا بر جوش شیرین به از بین 
بردن تارتار و سفید شدن دندان ها کمک می کند.  بدون تردید، بی کربنات سدیم یا 
جوش شیرین یکی از بهترین پاک کننده های قوی است که به روش های مختلف 
کاربرد دارد. این ماده از ویژگی های سفید کنندگی و لکه بری بهره می برد. افزون بر 
این، بی کربنات سدیم دارای قابلیت ضد باکتری است که تارتار و میکروب ها را از بین 

می برد، که در پوسیدگی دندان و نفس بدبو نقش دارند. 
مواد لازم : یک قاشق غذاخوری جوش شیرین - نصف قاشق چایخوری نمک 
-نصف فنجان پراکسید هیدروژن - یک فنجان آب سرد - نصف فنجان آب گرم - 

مسواک -خلال دندان 
دستورالعمل 

شما باید نمک و جوش شیرین را با یکدیگر ترکیب کرده و سپس مسواک را در 
مقداری آب گرم خیس کنید. ترکیب را روی مسواک ریخته و دندان ها را مسواک 

بزنید. سپس، آن را تف کنید. این کار را برای دو دقیقه تکرار کنید. 
سپس، پراکسید هیدروژن را با آب گرم ترکیب کرده و از این محلول برای شستشوی 

دهان به مدت یک دقیقه استفاده کنید. سپس آن را تف کنید. 
در پایان، از یک خلال دندان برای پاکسازی تارتار از بین دندان ها استفاده کنید. 

دهان را با آب سرد شستشو دهید.  این کار را دو بار در هفته تکرار کنید. 
نکته های اضافی 

به خاطر داشته باشید که نباید دهانشویه را قورت دهید زیرا ممکن است حاوی مواد 
مضر باشد.  برای حفظ سلامت مطلوب دهان و دندان روزی سه بار دندان های خود 

را با یک خمیر دندان با کیفیت مسواک بزنید. 
مواد غذایی تند فعالیت غدد بزاقی را تحریک می کنند و بزاق به طور طبیعی فضای 

دهان را پاکسازی می کند. 

علمی و سلامت 
سه شنبه -سی ام  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4306

 

کشف راز ژن های مقاوم به درمان
 بیماریهای لاعلاج

که  ساختند  پهپادی   MIT دانشگاه مهندسان 
می تواند پنج روز بدون توقف پرواز کند.

مهندسان دانشگاه MIT یک بار دیگر استعداد 
و  اختراع  توانایی  و  خلاقیت  و  ابداع  در  را  خود 
همچنین احساس مسئولیت در مقابل مسایل جامعه 

جهانی، به رخ همگان کشیدند.
حوادث  در  استفاده  منظور  به  جدید  پهپاد 

غیرمترقبه و فاجعه آمیز طراحی شده است و می تواند 
پنج شبانه روز بدون توقف به پروازش ادامه دهد.

این پهپاد بیش از هفت متر وسعت و ۶۸ کیلوگرم 
وزن دارد و می تواند تا ارتفاع ۴۵۷۰ متری اوج بگیرد 
و همچنین تا ۹ کیلوگرم تجهیزات را همراه با خود 
حمل نماید. این پهپاد از یک موتور گازوییلی با 

قدرت پنج اسب بخار بهره می برد.

گروه تحقیقاتی در پاسخ به اینکه به چه دلیل به 
جای منبع تغذیه انرژی خورشیدی از موتور دیزلی 
پهپادها  گونه  این  از  گفتند،  کرده اند  استفاده  از 
در زمستان نمی توان استفاده کرد و همچنین در 
مکان هایی که از خط استوا )که طول مدت روز کمتر 
از شب و نور خورشید ضعیف است( دور است دچار 
مشکل خواهد شد. ضمن اینکه پهپاد برای تغذیه 
از انرژی خورشیدی نیاز به تعبیه باتری های زیادی 
دارد و موجب سنگینی و اختلال در عملکرد آن 

خواهد شد.
شایان ذکر است این پهپاد به سفارش و حمایت 
نیروی هوایی آمریکا ساخته شده است. به گفته گروه 
تحقیقاتی، نیروی هوایی آمریکا از آنان خواسته بود 
تا پهپادی با توانایی پرواز طولانی مدت و تغذیه از 
انرژی خورشید بسازند ولی همانطور که گفته شد 
پروژه  این  اهداف  با  انرژی خورشیدی  از  استفاده 
سازگاری نداشت و موجب شد تا از موتور دیزلی 

استفاده شود.
این پهپاد عملیات های نجات را تسهیل می کند 
و توانایی به کارگیری در حوادث غیرمترقبه نظیر 
داشتن  نظر  زیر  همچنین  و  سیل  و  آتش سوزی 

طبیعت و جنگل ها را دارد.

پهپاد امدادی با قابلیت 5 روز پرواز مداوم

دانشمندان سرانجام دریافتند که باکتری های عامل ابتلا به بیماری های مرگبار چگونه 
ژن های مقاوم خود را دریافت می کنند، ژن هایی که درمان بیماری های مذکور را بسیار 

دشوار کرده است.
دانشمندان می گویند فرایند دریافت ژن های مقاوم توسط باکتری های مختلف، 
فرایندی بسیار پیچیده است. اما حل این مشکل اساسی باعث خواهد شد تا راه های تازه 

ای برای شکستن مقاومت باکتری های بیماری زا در برابر آنتی بیوتیک ها کشف شود.
دانشمندان دانمارکی می گویند هم اکنون منشاء ژن های مقاوم و نحوه بسط و 
گسترش آنها مشخص شده و به طور قطع منشا آنها گروهی از باکتری های موجود 
 Nature نشریه در  بررسی  این  نتایج  است.   Actinobacteria به موسوم  خاک  در 
Communications منتشر شده است. بیش از سه چهارم آنتی بیوتیک های مورد 
استفاده برای درمان عفونت های بدن انسان با استفاده از Actinobacteria تولید می 
شوند و نکته شگفت انگیز این است که Actinobacteria خود حامل ژن های مقاوم در 
برابر آنتی بیوتیک هاست. محققان می گویند با شناسایی منشا ژن های مقاوم می توان 
نحوه تولید آنتی بیوتیک ها را در آینده تغییر داد تا عفونت های ریه و دستگاه ادراری به 
شیوه ای موثرتر درمان شوند. محققان در ابتدا قادر به درک این موضوع نبودند که ژن 
های مقاوم چگونه از Actinobacteria حاصل می شوند، زیرا این ژن ها بسیار متنوع و 
نامرتبط با یکدیگر بودند، اما بررسی دی ان ای ژن های مذکور نشان دهنده برخی نقل 
و انتقالات در آنها بود که مقاومتشان را تشدید می کند. البته هنوز تا تولید آنتی بیوتیک 

های جدید بر مبنای کشف مذکور راه درازی در پیش است.

طبق گزارشات شرکت سامسونگ برای همخوان سازی دستگاه های خوانش 
بصری اثر انگشت دچار مشکل شده است. زیرا فناوری موجود  به مشکلاتی در میزان 
نور دستگاه منجر می شود. طبق گزارشات شرکت سامسونگ برای همخوان سازی 
دستگاه های خوانش بصری اثر انگشت دچار مشکل شده است. زیرا فناوری موجود 
به مشکلاتی در میزان نور دستگاه منجر می شود. در حال حاضر به نظر می رسد این 
شرکت  مشغول حل مشکل میزان نور صفحه نمایش دستگاه و همخوان کردن  آن با 
حسگرهای اثر انگشت است. به گفته کارشناسان، در منطقه ای که  اسکنر اثر انگشت 
کار گذاشته می شود، صفحه نمایش بیش از اندازه روشن می شود. البته تاکنون درباره 
شدت این مشکل گزارشی منتشر نشده است.  از سوی دیگر سامسونگ تاکنون 
توانسته نمونه های اولیه اسکنر اثر انگشت را بدون هیچ مشکلی در صحفه نمایش کار 
بگذارد.  این اخبار در حالی منتشر می شود که گفته می شود OEM شرکت تولید 
کننده تجهیزات در کره جنوبی با  کارگذاشتن حسگر بصری اثر انگشت در تلفن های 
گلکسی نوت ۸  مخالفت کرده است. این شرکت دلیل مخالفت خود را مشکلاتی 
درباره اجرا اعلام کرده بود.  به هرحال سامسونگ اعلام کرده در بهار ۲۰۱۸  میلادی 
فناوری اسکنر بصری اثر انگشت و مجموعه گلکسی S۹ را به بازار عرضه  خواهد کرد.

یک شرکت معماری طرح اولیه جالبی برای یک پایانه قایق در سئول ساخته که 
قابلیت جابه جاشدن دارد. همچنین این سازه می تواند تمام انرژی مورد نیاز خود را 

از منابع تجدید پذیر تامین کند.
شرکت معماری »وینسنت کالبات« از طرح اولیه جالبی برای یک پایانه قایق در 
سئول پایتخت کره جنوبی رونمایی کرده است.  این پایانه در صورت ساخت، قابلیت 
شناور شدن در  رودخانه این شهر را خواهد داشت تا بتواند با سیل های موسمی 
مقابله کند.  این طرح همچنین می تواند تمام انرژی مورد نیاز خود را از منابع تجدید 
پذیر تولید کند.    طرح مذکور شامل دو بخش است. قسمت اول چشم انداز کلی 
این سازه است که شامل مرداب هایی برای محافظت در برابر سیل است. در این 
قسمت علاوه بر کاشت درختان بید جنگلی، مسیر برای عبور عابران پیاده، لاین 

دوچرخه سواری و یک مرکز فرهنگی ساخته می شود.
 بخش دوم یک پایانه قایق به نام  Yeoui-Naru است. این ساختمان سه طبقه 
دارد. طبقه اول هم سطح آب است و شامل یک تفرجگاه ساحلی با قایق های 
کوچک و تاکسی های آبی است.  در طبقه دوم محوطه بزرگی برای پذیرایی و 

استراحت، رستوران، نمایشگاه و مرکز آموزشی وجود دارد.
 روی سقف نیز یک باغ ساخته می شود. علاوه برآن پانل های خورشیدی، توربین 

های بادی نیز روی سقف ساخته می شوند. در این سازه زباله های زیستی پالایش 
می شوند تا به سوخت تبدیل شوند. همچنین توربین های پیشرفته آبی انرژی 

جنبشی رودخانه را به برق تبدیل می کنند.
جالب آنکه مازاد برق تولید شده در این سازه به شبکه برق شهری ارسال می شود.

با گرم شدن شدید هوا، نیاز به استفاده از لوازم خنک 
کننده روز به روز در حال افزایش است و یک شرکت 

نوپا در سان فرانسیسکو به همین علت یک کولر قابل 
حمل جذاب تولید کرده است.

 این کولر که Zero Breeze  نام دارد نه تنها شما 
را خنک می کند، بلکه قادر به روشن کردن محیط 
اطراف بوده و با استفاده از بلوتوث می تواند موسیقی 
پخش کند. تامین برق دیگر محصولات الکترونیکی 

اطراف هم از جمله دیگر قابلیت های این کولر است.
کولر یاد شده مجهز به باتری های قابل شارژ است و 
پس از شارژ کامل تا ۵ ساعت قابل استفاده است. در 
کولر قابل حمل مذکور از فناوری خاصی برای ایجاد 
سرما موسوم به فناوری تبرید فشرده دوار استفاده 
شده است. این فناوری از جمله فناوری های دوستدار 
محیط زیست است که به لایه ازن هم آسیب نمی 

رساند.
کولر یاد شده بعد از روشن شدن می تواند محیطی 

به وسعت ۴.۶ متر مربع را در اطراف خود روشن کند 
و در فضای باز نیز به سادگی افرادی که در اطرافش 
نشسته اند را خنک می کند. با استفاده از این کولر در 
محیط های بسته می توان دمای محیط را تا ۷ درجه 

سانتیگراد کاهش داد.
باتری ۴۰ هزار میلی آمپری این کولر برای ۵ ساعت 
استفاده با سرعت پایین و سه ساعت و نیم استفاده با 
سرعت بالا قابل استفاده است. ابعاد این کولر ۴۶.۴ در 
۱۶.۲ در ۹.۶ سانتیمتر و وزن آن ۴ کیلوگرم است و 
به راحتی قابل حمل و نقل است. بلندگوی بلوتوث، 
پورت های شارژ یو اس بی ۵ ولت و چراغ ال ای دی 

از جمله دیگر امکانات این بلندگوی قابل حمل است.
قرار است تولید انبوه این کولر قابل حمل در آینده 
نزدیک آغاز شود. قیمت این محصول برابر با ۳۴۹ دلار 

اعلام شده است.

پایانه قایقی شناور در سئول راه اندازی می شود

کولر قابل حمل با قابلیت پخش موسیقی از راه رسید

کشف تسلیحاتی قدرتمند برای مبارزه با 
سرطان پروستات! 

آگاهی از نشانه های اولیه و اتخاذ اقدامات محافظتی می تواند به کنترل پیشرفت 
سرطان پروستات، یکی از شایع ترین انواع سرطان در مردان پیش از این که حالتی 
مرگبار پیدا کند، کمک کند. اما اکنون دانشمندان دانشگاه تگزاس بر این باورند که 
به موفقیتی بزرگ در درمان این بیماری با استفاده از ترکیبات طبیعی موجود در 

گیاهان دست یافته اند. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "ریدرز دایجست"، در مطالعه ای جدید 
که در نشریه Precision Oncology منتشر شده است، دانشمندان دانشگاه تگزاس 
۱۴۲ ترکیب طبیعی که در زردچوبه، پوست سیب، و چای سبز یافت می شوند را 
مورد بررسی قرار دادند که تا پیش از این به عنوان عواملی موثر در خنثی سازی رشد 

سلول های سرطانی شناسایی شده بودند. 
آنها این ترکیبات گیاهی را روی سلول های گرفته شده از موش ها و انسان ها مورد 
آزمایش قرار داده و سه ترکیب با بیشترین میزان تاثیر را شناسایی کردند. سپس، 
دانشمندان ترکیب آنها با یکدیگر به منظور بررسی افزایش قدرت در خنثی سازی 

سلول های سرطانی را مد نظر قرار دادند. 
سه ماده شیمیایی که دانشمندان روی آنها تمرکز کرده بودند شامل اسید اورسولیک 
)یک ماده شیمیایی طبیعی مومی که در پوست سیب و رزماری یافت می شود(؛ 
کورکومین )ترکیب فعال زرد رنگی که در زردچوبه یافت می شود(؛ و رسوراترول 

)ترکیبی که در دارچین، انگور قرمز، و توت ها یافت می شود( می شدند. 
به گفته استفانو تیزیانی، استادیار در دانشگاه تگزاس، پس از غربالگری یک کتابخانه 
ترکیب طبیعی، ما به ترکیبی از مواد مغذی دست یافتیم که اثر بهتری بر سرطان 
پروستات نسبت به داروهای موجود دارد. نکته قابل توجه مطالعه در این است که ما 

قادر به مهار رشد تومور در موش ها بدون ایجاد سمیت بودیم. 
اما چرا این ترکیبات موثر بوده اند؟ هنگامی که سلول ها به واسطه عفونت مزمن، 
التهاب ناشی از بیماری های خودایمنی، یا چاقی آسیب دیده و تضعیف می شوند، 
احتمال بیشتری دارد به سلول های سرطانی تبدیل شوند. مواد مغذی گیاهی التهاب 
را به حداقل می رسانند و در نتیجه، خطر ورود این سلول ها به حالت بدخیم کاهش 

می یابد. 
سلول های سرطانی نیازمند مواد مغذی برای حفظ رشد خود هستند. آنها از 
گلوتامین، یک اسید آمینه که در شکستن پروتئین ها در رژیم غذایی ما مهم است، 
بهره می برند. ترکیبات گیاهی تغذیه سلول های سرطانی از گلوتامین را متوقف می 

کنند و به معنای واقعی کلمه گرسنگی آنها را موجب می شوند. 
کشف چنین سلاح قدرتمندی در برابر سرطان پروستات در مواد غذایی معمولی به 
طور قطع گامی بزرگ در مسیر مقابله با این بیماری محسوب می شود. با این وجود، 
تنها مصرف خود مواد غذایی که حاوی این ترکیبات هستند برای محافظت در برابر 

سرطان پروستات کافی نیست. 
به گفته تیزیانی، آنها باید از غلظت بیشتری برخوردار شوند تا اثری مثبت داشته 
باشند. این ترکیبات دارای ویژگی های ضد سرطانی بالقوه هستند و به آسانی در 
دسترس قرار دارند و تنها ما باید غلظت آنها را فراتر از سطوحی که در یک رژیم 
غذایی سالم یافت می شود، افزایش دهیم تا اثری مثبت روی سلول های سرطانی 

داشته باشند.

اسکنر اثر انگشت برای سامسونگ مشکل ساز شد

سرخك یکی از شایع ترین بیماری های واگیردار و حاد 
تنفسی است که برای اولین بار توسط محمد زکریای رازی 
پزشك و فیلسوف ایرانی، شرح داده شد.   به طور طبیعی 
سرخك فقط در انسان دیده می شود. اپیدمی های سرخك 
در دوره های دو تا سه ساله و طی فصل بهار در مناطقی که 
واکسیناسیون صورت نمی گیرد، رخ می دهد. این بیماری 
در مناطق شهری شیوع بیشتری دارد. شیوع سرخک در 
افرادی است که این واکسن را نزده اند؛ اما اگر واکسیناسیون 
صورت نگیرد، معمولا کودکان پنج تا ۱۰ساله بیشتر به 
آن مبتلا می شوند. سرخک یکی از علل مهم مرگ ومیر 
کودکانی است که سوءتغذیه دارند یا به بیماری کمبود 
سیستم ایمنی یا ایدز دچار هستند. بیشتر نوزادان در ایران 
به  آنتی بادی های مادر طی دوران جنینی  به دلیل ورود 

بدن شان، از ابتلا به سرخک مصون می مانند.
عامل بیماری سرخک

عامل سرخک نوعی ویروس به نام »پارامیکسوویروس« 
است. وقتی که فرد مبتلا به سرخک، سرفه یا عطسه کند، 
پخش  هوا  در  کوچک  ذرات  توسط  را  سرخک  ویروس 
می کند. این ذرات برای دو ساعت در هوا یا روی سطح اجسام 
به صورت فعال باقی می مانند. کودکی که با این ذرات تماس 
داشته باشد، چه ازطریق هوا یا اجسام، مبتلا خواهد شد. 
اگر فرزند شما تاکنون واکسن سرخک نگرفته است یا به 
بیماری سرخک مبتلا نشده باشد، درصورت تماس با فرد 
بیمار، ۹۰درصد احتمال ابتلا به بیماری سرخک دارد. معمولا 
۱۸روز طول می کشد تا فرد بعد از اینکه درمعرض تماس با 

ویروس قرار گرفت، اولین علائم بیماری را نشان دهد.
سرخک بو ندارد

برخلاف تصور عوام سرخک بو ندارد؛ یعنی سرعت انتشار آن 
در نقاط دوردست شدید نیست. در بیمارستان از یک  تخت به 
تخت دیگر،  توسط پرستار و پزشک یا خود بیماران می تواند 
انتقال یابد. انتقال آن از یک اتاق به اتاق دیگر نیز امکانپذیر 
است، ولی انتقال از یک عمارت به عمارت دیگر و از همسایه به 
همسایه دیگر نادر است و به  عبارت  دیگر اگر مادر از یک طفل 

سرخکی در همسایگی خود دیدار کند، نمی تواند ناخوشی 
را به فرزند خود پس از مراجعت در منزل انتقال بدهد، برای 
اینکه عامل بیماری به زودی در محیط خارج از بین می رود. 
تلفات سرخک بیشتر در اطفال سه تا پنج سال در گروه فقرا با 
شرایط تغذیه و زندگی بد است. سرخک قبل از پیدایش علائم 
به طور واضح و کامل، مسری است؛ ولی در دوران پوسته ریزی، 
قابل سرایت نیست. در کلاس ها، آموزگاران باید دقت کنند تا 
اطفالی را که دچار آبریزش از  بینی و چشم هستند یا اینکه 
سرفه و عطسه می کنند، چنانچه سابقه ابتلا به سرخک را 
نداشته اند، به طور موقت از آموزشگاه خارج کنند و سپس 
در منزل چگونگی بیماری آن ها را مورد بررسی قرار دهند، 
درصورتی که علائم سرخک تظاهر کند تا ۱۶روز از ورود آنان 

به کودکستان یا آموزشگاه ممانعت به عمل آورند.
سرخک در کودکان

سرخك بیماری مسری دوران کودکی است که توسط یك 
ویروس منتقل و پس از شروع واکسیناسیون علیه آن، خیلی 
بیماری بسیار مسری بوده و دوره  این  کم دیده می شود. 
کمون)نهفتگی( آن هشت تا ۱۴روز متغیر است. اولین علائم 
سرخك شبیه سرماخوردگی است. تب در بیماری سرخك 
پوستی،  دانه های  بروز  از  قبل  می شود.  شدیدتر  به تدریج 
دانه های سفیدرنگ کوچکی در سطح داخلی مخاط گونه 
دیده می شود. ملتحمه  چشم، قرمز و دردناك شده و کودك 
دچار ترس از نور می شود. تقریبا سه روز بعد از شروع علائم 
اولیه، نقاط قهوه ای و قرمز کوچك که مشخصه بیماری است، 
ابتدا از ناحیه پشت گوش شروع  شده و سپس در تمام  صورت 
و به دنبال آن تنه، گسترش می یابد. هرچند سرخك بیماری 
ناخوشایندی است، اما در اغلب موارد خودبه خود بهبود می یابد؛ 
البته گاهی عوارضی مانند عفونت گوش میانی، عفونت ریه 
یا التهاب بافت مغز ایجاد می کند. آبریزش از بینی و سرفه 
خشك، سردرد، تب)تب می تواند حتی تا ۴۰درجه سانتیگراد 
نیز بالا برود(، نقاط کوچك سفیدرنگ داخل مخاط دهان، 
قرمزی و درد چشم ها و ترس از نور، بثورات)ضایعات( جلدی 
قهوه ای – قرمز که نخست از پشت گوش ها آغاز شده و سپس 

به سایر بخش های بدن انتشار می یابد، از علائم این بیماری 
در کودکان است.

سرخک در زنان باردار
امام  دانشگاه  هیئت علمی  عضو  قهری  محمد  دکتر 
حسین)ع(، درباره عوارض بیماری سرخک در دوران بارداری، 
می گوید: عوارض مادری سرخك می تواند به سه  گروه تقسیم 
شود که شامل گرفتاری های دستگاه تنفس، سیستم اعصاب 
مرکزی و دستگاه گوارش است. گرفتاری دستگاه تنفسی 
به صورت لارنژیت، خروسك یا برونشیت تظاهر می کند. مرگ 
در ۱۰درصد افراد مبتلا پیش می آید و دوام صدمات سیستم 
اعصاب مرکزی ازجمله تغییرات ذهنی، صرع و فلج نیز دیده 
می شود. عوارض گوارشی شامل گاستروانتریت، هپاتیت، 
آپاندیسیت، ایلئوکولیت و آدنیت مزانتریك است. از عوارض 
قرنیه،  زخم  به صورت  چشمی  عوارض  به  می توان  دیگر 
کراتیت و عوارض کبدی و نیز انسفالومیلیت، پان انسفالیت 
اسکلروز دهنده تحت حاد اشاره کرد. در مادران حامله مبتلا 
به سرخك، احتمال سقط های خودبه خود و زایمان زودرس 
بیشتر است و خود نیز از عوارض جدی مانند پنومونی و 
انسفالیت در ریسك محسوب می شوند. خوشبختانه اکثر افراد 
بالغ در مقابل سرخك مصون هستند؛ اما زمانی که سرخك 
به صورت اپیدمی درآید، خانم های غیرمصون ممکن است 
دچار پنومونی سرخك همراه با عوارض دوران حاملگی شوند.

تغذیه در بیماران ویروسی
تغذیه در بیماران عفونی ویروسی)آنفلوآنزا، سرخک، اوریون 
و...( و باکتریایی)آنژین چرکی، عفونت ریه، کلیه ها و...( که 
دارای علائمی چون تب و لرز و آبریزش از چشم و بینی و 
درد بدن و بی اشتهایی و سرفه نیز هستند، باید این گونه باشد 
که از غذاهای سرخ شده چرب و ترشی ها و تنقلات فرعی 
پرهیز و از غذاهای سبک و زودهضم مانند سوپ و مایعات 
بیشتر و انواع خورش های کم ادویه و کم چرب استفاده شود 

تا هضم آن آسان و جذب آن نیز به راحتی انجام پذیرد.
تفاوت سرخك و سرخجه

عامل بیماری سرخك با عامل بیماری سرخجه متفاوت 
است، ولی هر دو از بیماری های قابل پیشگیری با واکسن 
است  خطرناك  جنین  برای  خصوصا  سرخجه  هستند. 
باعث  شود،  سرخجه  دچار  مادر  ازطریق  جنین  اگر  و 
ناهنجاری هایی مانند کری، کوری، عقب ماندگی ذهنی و 
ناهنجاری های قلبی می شود که به مجموع این مشکلات 
با تزریق  البته  سندرم سرخجه مادرزادی می گویند که 

واکسن به راحتی قابل پیشگیری هستند.
پیشگیری از سرخک

دکتر محمد قهری پیشگیری از بیماری سرخک را چنین 
توضیح می دهد: در ۲۵سال گذشته واکسن سرخك به صورت 
ترکیبی با واکسن های سرخجه و اوریون )MMR( ارائه  شده 
است. این واکسن را باید به همه کودکان در سنین ۱۲ تا 
۱۵ماهگی تجویز کرد. نوبت دوم واکسن را نیز در کودکان 
مدرسه ای در سنین چهار تا ۱۲سالگی توصیه می کنند. افراد 
مسن تر مستعد نیز باید واکسینه شوند. همه افراد را باید مستعد 
درنظر گرفت، مگر آنکه سابقه سرخك تأیید شده توسط پزشك 
داشته یا دو دوز واکسن دریافت کرده باشند یا آنکه بررسی های 
سولوژیك)آزمایشگاهی( آن ها نشانه ایمنی نسبت به سرخك 
داشته باشد. واکسن سرخك در مبتلایان به نقص ایمنی سلولی، 
زنان حامله و افرادی که سابقه حساسیت به پروتئین تخم مرغ 

یا آنتی بیوتیک نئومایسین دارند، ممنوع است.

هرآنچه باید درباره بیماری سرخک بدانید 

سرخک  در کمین کودکان 
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فرمانده انتظامی استان قم :

آموزش مستمر باعث کاهش سوانح رانندگی 
می شود

فرمانده انتظامی استان قم بابیان اینکه  سرعت غیرمجاز یکی از علل اصلی تصادفات 
برون شهریگ فت: یکی از مواردی که باعث کاهش سوانح رانندگی می شود، بحث 

آموزش های مستمر است . 
 سردار کاظم مجتبایی در جلسه کمیسیون تحول راهور در جمع فرماندهان، 
معاونان و روسای پاسگاه های راهور و راه استان گفت: تحول راهور از مسائل مهم و 
ضروری است که بایستی به موقع اجرا و پیگیری شود.  وی افزود: تردد وسایل نقلیه 
و کنترل ترافیک به جهت شاهراه بودن استان قم در حوزه راه و راهور به لحاظ حضور 
زائران و مسافران ازجمله مسائلی است که توجه ویژه و پیگیری مجدانه می خواهد، 
اینکه پلیس راه و راهور همیشه آماده باشند و همه چشم ها هم به آنها دوخته شده، 
انتظارها از پلیس راهور را بالا می برد، ارتقاء تجهیزات و نیروی انسانی پلیس راهور 
به معضل تصادفات کمک کرده و میزان حضور رابطه مستقیم با کاهش یا افزایش 
تصادفات دارد . فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد: هر چه شدت تصادفات بالاتر 
باشد، نشان می دهد این حضور کم بوده و بالعکس، پس بنابراین هم با توصیه و هم 
حضور مستمری می توانیم تصادفات را کاهش دهیم. سردار مجتبایی خاطرنشان 
کرد: یکی دیگر از مواردی که باعث کاهش سوانح می شود، بحث آموزش است .  
وی با تاکید بر آموزش حتی برای کسانی که آلودگی صوتی و یا مزاحمت برای مردم 
ایجاد می کنند و یا حجاب را رعایت نمی کنند همه اینها به غیر از توقیف خودرو 
می بایست در کلاس آموزشی رعایت موارد اخلاقی و انسانی شرکت کنند.  سردار 
مجتبایی با اشاره به برخی تخلفات که توسط موتورسیکلت سواران صورت می گیرد، 
تصریح کرد: پلیس با موتورسیکلت سوارانی که پلاک های موتورشان را مختوش می 
کنند و یا روی آنها کاور می کشند برخورد کرده، همچنین نسبت به خودروهای 
نمره پلاک تهران و یا شیشه های دودی بالای ۳۰ درصد بی تفاوت نیست و این 
موارد را تحت کنترل خود می گیرد، حتی مغازه هایی که نسبت به دودی کردن 
خودروها اقدام کنند، مورد تذکر پلیس خواهند بود و در صورت تکرار پلمپ خواهند 
شد.  فرمانده انتظامی استان قم یکی از علل اصلی تصادفات در حوزه برون شهری را 
سرعت غیرمجاز خواند و افزود: عدم توجه به جلو و سرعت غیرمجاز از مواردی است 

که جوانان به آن توجه ندارند و همیشه باعث تصادف شده است.

رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم :

امنیت آوری پلیس، مرهون تمسک به
 قرآن کریم است

رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: امنیت آوری پلیس، 
مرهون تمسک به قرآن کریم است. 

حجت الاسلام سید حسین موجانی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، با 
اشاره به نقش و کارکرد نیروی انتظامی در تامین امنیت و ایجاد فضای امن و آرام در 
جامعه، تمسک به قرآن کریم را در حصول این امر مهم ارزیابی و دفاع از مظلومین را 
خواسته قرآن کریم دانست. وی داشتن روحیه معنوی، ایمان و تقوا را از شاخصه های 
برجسته کار در نیروی انتظامی برشمرد و با بیان اینکه فردی که می خواهد امنیت 
آور باشد طبق آیه شریفه" الا بذکر الله تطمئن القلوب" که با یاد خدا دل ها آرام می 
گیرد باید خود فردی امین و به آرامش رسیده باشد، تاکید کرد: امنیت آوری پلیس، 
مرهون تمسک به قرآن کریم است.رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان 
سپس به آیه شریفه"نحن نزلنا الذکر و نحن له حافظون" که خداوند فرمود ما خود 
قرآن را نازل کرده و نگهبان و حافظ آن خواهیم بود، اشاره کرد و افزود:ایمان و تقوا 
در انس با قرآن کریم متبلور خواهد شد.وی با اشاره به آیه ی ۴۹ سوره ی مبارکه 
بقره که خداوند می فرماید قرآن را آیاتی است روشن و در سینه های اهل دانش 
جای دارد، تصریح کرد:هیچ علمی بالاتر از علم به قرآن کریم نیست. حجت الاسلام 
موجانی در بخش دیگری از سخنان خود به برنامه های فرماندهی انتظامی استان قم 
در ماه مبارک رمضان اشاره کرد و گفت: در ماه مبارک رمضان در ستاد فرماندهی 
و کلیه ی پلیس های تخصصی، کلانتری ها و منازل سازمانی از ساعت ۰۷۰۰ الی 
۰۸۰۰ با حضور اساتید درون و برون سازمانی قرآن کریم جلسات انس با قرآن شامل 
سه بخش تلاوت روزانه، آموزش قواعد روخوانی و روان خوانی و تفسیر قرآن کریم 
در حال برگزاری است.وی افزود:در این راستا از اساتید حوزه ی علمیه، حرم مطهر 
و سازمان تبلیغات اسلامی استان در جهت نشر قرآن کریم، انس همکاران با قرآن، 
آموزش های قرآنی و ایجاد فضای قرآنی در سطح یگان ها استفاده شده استرئیس 
عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ستاد این فرماندهی نیز همه 
روزه در ایام ماه مبارک رمضان با حضور دو نفر از اساتید قرائت، برنامه جز خوانی 
برگزار و پس از بیان مباحث آموزشی در پایان همکاران از سخنرانی اساتید برجسته 

حوزه علمیه بهره مند می شوند.

دادستان کاهه خبرداد

دستگیری 9 نفر ازمتهمان درگیری 
در قلعه کامکار قم 

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: دستگاه قضایی با متهمان حادثه غرق شدن 
کودک ۸ ساله برخورد قاطعانه داشت و در این راستا ۲ تن از متهمان بازداشت و 

روانه زندان شدند. 
به گزارش روابط عمومی دادستانی قم، مهدی کاهه در گفت و گویی افزود: مجموعه 
استخری که کودک درآن غرق شده پلمپ شده و جزئیات بیشتر این حادثه در 
دست بررسی است.وی اضافه کرد: چنانچه مشخص شود افراد دیگری در این راستا 
مرتکب تقصیر شده و نظامات را رعایت نکرده اند، طبق موازین قانونی با آن ها برخورد 
خواهد شد.در تاریخ ۲۱ خردادماه جاری، کودک ۸ ساله ای به نام »محمد صادق«. 
ع، برای شرکت در کلاس های آموزش شنا در مجموعه استخرهای شهر قم واقع در 
منطقه پردیسان، بر اثر کوتاهی و بی مبالاتی مربی و نجات غریق، دچار غرق شدگی 
می شود؛ این کودک پس از انتقال به بیمارستان به کما می رود، متاسفانه اقدامات 
پزشکی نتیجه ای در بر نداشت و کودک مذکور پس از چند روز فوت می کند. 
دادستان قم در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: ۹ تن از متهمان مربوط به 
پرونده نزاع دسته جمعی خانوادگی در منطقه قلعه کامکار قم بازداشت شدند.کاهه 
افزود: تحقیقات برای مشخص شدن ابعاد کلی و نهایی این پرونده ادامه دارد و اکنون 
آرامش به منطقه مذکور بازگشته است.در جریان درگیری خیابان ۱۶ متری شهید 
غفاری که در تاریخ ۲۱ خردادماه جاری میان ۲ همسایه با سلاح سرد رخ داد، یک 
تن فوت کرد و پنج تن مصدوم شدند که یکی از مصدومان به دلیل شدت جراحات 

به تهران منتقل شده است.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی  استان قم :

حرکت خلاف جهت موتورسیکلت 
جان ۲ جوان را گرفت 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی  استان قم گفت: حرکت خلاف جهت یک 
دستگاه موتورسیکلت باعث تصادف و جان باختن ۲ تن از سرنشینان این وسیله 

نقلیه شد. 
سرهنگ احمد پوربافرانی ، افزود: حرکت خلاف مسیر موتورسیکلت باعث برخورد 
شدید این وسیله نقلیه با یک دستگاه پژو شد و ۲ تن از سرنشینان موتور، آقا ۳۰ و 
۳۵ ساله در دم جان باختند. وی اضافه کرد: این حادثه ساعت ۰۵:۴۵ صبح دیروز 
در محور کهک - قم رخ داد. بر اساس گزارش روابط عمومی اورژانس ۱۱۵ قم، شدت 
آسیب های وارده به راکبان موتورسیکلت به حدی بود که با وجود حضور به موقع 
کارشناسان فوریت های پزشکی در محل تصادف، امکان هیچگونه اقدام فوریتی و 
درمانی برای حادثه دیدگان وجود نداشت. بخش کهک تا مرکز شهر قم حدود ۳۵ 
کیلومتر فاصله دارد.پوربافرانی خاطرنشان کرد: در حادثه دیگری که شب گذشته در 
محور سلفچگان رخ داد، برخورد یک دستگاه نیسان و لودر باعث فوت در دم راننده 
نیسان، آقا ۵۰ ساله شد. وی با بیان این که علت این حادثه در دست بررسی است، 

ادامه داد: این حادثه ساعت ۲۱:۴۵ در کیلومتر ۲۵ محور قم- سلفچگان رخ داد. 

 حمید رضا تقوا 

بخش  به  سایبری  فضای  و  اینترنت  امروزه 
جدایی ناپذیر زندگی روزمرّه افراد تبدیل شده و 
حتی بسیاری از کودکان و نوجوانان تحت تأثیر 
آن قرار گرفته و به نوعی از آن استفاده می کنند 
که روزانه بر تعداد آنها جمع کثیری افزوده می 

شود.
 ۱۹ حدود  اکنون  فتا  پلیس  گزارش  طبق 
اینترنت در کشور زیر ۱۸ سال  میلیون کاربر 
درصدی   ۶۳ رشد  دیگر  طرف  از  دارند.  سن 
جرایم اینترنتی در سال گذشته نشان از افزایش 
تهدیدات سایبری برای کاربران فضای مجازی 
دارد که لازمه آن کاهش و پیشگیری از جرایم 
سایبری و افزایش آگاهی های عمومی و اطلاع از 
آسیب ها و تهدیدات فضای سایبری خصوصا از 

سوی والدین است.
و  نگاری  هرزه  مطالب  به  آسان  دسترسی 
غیراخلاقی یک نمونه از مهمترین آسیب های 
فضای مجازی است،که خود به تنهایی می تواند 
زمینه ساز مشکلات عدیده ای برای نوجوانان و 
کودکان و خانوادهایشان گردد،از این رو اطمینان 
از دسترسی کودکان و نوجوانان به محتوای سالم 
و متناسب با سن او، یکی از دغدغه های هر پدر و 
مادر دلسوز و آگاه به شمار می آید. بنابراین لازم 
است برای استفاده هر چه بهتر خود و فرزندانمان 
نکات خاصی را رعایت کنیم،چرا که اکنون فضای 
سایبری به محیطی برای شکل های تازه ای از 
تبهکاری و به میدان نبردی برای درگیری های 

اقتصادی و نظامی تبدیل شده است.
کنترل زیرساخت های اطلاعاتی و مخابراتی با 
توانایی هایی برای واکنش به حملات سایبری، 
قدرت واقعی را ایجاد کرده و یکی از مهم ترین 
مسائل سیاسی،اقتصادی و قدرت فن آوری قرن 

بیست و یکم محسوب می شود.
قدرت سایبر خود به جدید ترین امکانی برای 
سازمان دهی قانونی و مجرمانه تبدیل شده تا 
توانمندی های خود را به رخ بکشد. فن آوری 
های اطلاعاتی و مخابراتی نیز رشد کرده و به 
بخش حیاتی از زیر ساخت های جوامع کنونی 
تبدیل شده و سوء استفاده های از آن، بر همه 
افراد گرفته تا سازمان های خصوصی و عمومی و 

دولت ها تأثیر خود را می گذارد.
فضای  از  نادرست  استفاده  در  منفی  اثرات 
زندگی  بر  اجتماعی  های  شبکه  و  مجازی 

اجتماعی انسان ها به قرار ذیل است:
¬_حریم خصوصی شما را به خطر می اندازد.

_مقایسه پیوسته خود با دیگران در شبکه های 
اجتماعی ما را به نابودی خواهد کشاند .

_ استفاده بیش از حد از شبکه های اجتماعی 
خلاقیت افراد را نابود می کند.

_ احتمال شکست روابط عمومی موجود در 
شبکه های اجتماعی بیشتر از روابطی است که 

در دنیای واقعی داریم.
_ استفاده نادرست و بیش از حد فضای مجازی 

خطر ابتلا به افسردگی را افزایش می دهد.
_ توجه شما را از اهداف زندگی و اقعی منحرف 

خواهد کرد .
شدت  به  را  کاذب  توجه  به  نیاز  احساس   _

افزایش می دهد.
_ تعاملات فرد به فرد یا رو در رو را کاهش داده 
که ممکن است عوارض انزوا و پیامدهای بعدی 

هم دا شته باشد.
فرزندان  از  برای مراقبت  راهکارهای ذیل  لذا 
کودک و نوجوان ما از فضای سایبری توصیه می 

شود:
_ استفاده از موتورهای جستجوگر می تواند از 

دسترسی اتفاقی کودکان و نوجوانان به محتوای 
غیر اخلاقی و مطالب هرزه نگاری جلو گیری 

نماید.
_ فعال سازی قابلیت جستجویی، امکانی است 
که بسیاری از موتورهای جستجو گر خارجی 
و  مطالب  نمایش  عدم  و  کردن  محدود  برای 
تصاویر غیراخلاقی استفاده می کنند و  اولیاء 
می توانند با فعال کردن این گزینه در موتورهای 
جستجو با آسایش خاطر بیشتری آن را در اختیار 

نو جوانان قرار دهند.
در  کودکان  فعالیت  بر  نظارت  و  آموزش   _
شبکه های اجتماعی اعم ازنحوه ارتباط با افراد 
غریبه،چگونگی انتشار و اشتراک مطالب و تصویر 
و ایجاد فضای دوستانه بین این رده سنی می 
تواند تأثیر بسزایی در جلو گیری از سوءاستفاده 
از کودکان و نوجوانان و اذیت و آزار آنها در شبکه 

های اجتماعی داشته باشد.
_ خطر دیگری که این گروه یا رده سنی را 
رایانه ای است که  بازی های  تهدید می کند 
گاهی اوقات مورد تأیید یا خرید خانواده های 
آنان نیز قرار می گیرد. بسیاری از پدرها و مادرها 
برای سرگرم کردن کودکان خود آنان را تشویق 
به انجام بازی های رایانه ای بر روی کا مپیوتر و 
یا گوشی تلفن همراه و تبلت ها می کنند، غافل 
از اینکه طبق تحقیقات انجام شده بسیاری از این 
بازی ها، خشونت، افسردگی و انزوا طلبی و...را به 
کودکان تلقین می کنند، از این رو پدر و مادران 
عزیز را به تو صیه های پلیس فتا در این مورد 

جلب نموده که تذکر داده است:
_ استفاده از نظام ملی رده بندی سنی بازی 
های رایانه ای: والدین در هنگام خرید یا دانلود 
بازی های رایانه ای به رده بندی سنی بازی ها 
توجه کنند و تنها بازی هایی را برای کودکان 
خویش تهیه نمایند که از نظر سنی مناسب آنها 
بوده و مورد تایید بنیاد ملی بازی های را یانه 

ای باشد.
_ نصب نرم افزارهای کنترلی استفاده از این نرم 
افزارها بر گوشی تلفن همراه یا کامپیوتر شخصی 
کودک می تواند علاوه بر نظارت بر فعالیت وی 
در  نیز  را  هایی  نوجوان(محدودیت  و  )کودک 
میزان استفاده از بازی های رایانه ای تعیین نموده 
و از اعتیاد آنها به بازی های مذکور و سایر آسیب 

های احتمالی پیشگیری نماید.
همچنین فضای مجازی می تواند کانون انتشار 
بیشترین اخبار جعلی و کذب و نهایتا شایعه باشد.

برخی از فرماندهان و مدیران پلیس فتا پس از 
بررسی های چند ساله و گرفتن آمار نمونه ای به 
این نتیجه دست یافته اند که در سالهای اخیر 
فضای مجازی کانون بیشترین اخبار جعلی و 
کذب بوده، بطوری که افراد بدون اطلاع از قوانین 
موجود و بدون در نظر گرفتن تبعات انتشار یک 
خبرخلاف واقع یا جعلی اقدام به بارگذاری محتوا 
در بستر اینترنت می نمایند.ولی جریان سازان 
و سودجویان درهمه حوزه ها اعم ازحوزههای 
سیاسی، فرهنگی ،اجتماعی،امنیتی و اقتصادی 
به صورت سازمان یافته از اینترنت درگسترش 
بحران سازی، تهییج افکار عمومی، راه اندازی 
جنگ روانی و اطلاع رسانی دروغین و فضا سازی 

اغوا گرایانه بهره برداری می نمایند.
از شبکه های  اعم  ابزارهای جدید  آوری  فن 
و  صحیح  استفاده  عدم  صورت  در  اجتماعی 
هدفمند و بدون آگاهی های لازم به عنوان یک 
تهدید محسوب می شود و چنانچه ما نتوانیم به 
نحو صحیح این مقوله را مدیریت کنیم جنبه 
های منفی آن متوجه خانواده ها و به تبع آن 
جامعه شده و می تواند اثرات منفی و زیانباری 
در جامعه داشته باشد. پیش از پیدایش شبکه 
های اجتماعی در بستر اینترنت تنها راه انحراف 
نوجوان و جوانان، فضای واقعی بود و والدین قادر 
بودند بر رفتار فرزندان و آمد وشد آنها نظارت لازم 
را بنمایند. اما در فضای جامعه کنونی و با توجه 
به شکل گیری فضاهای مجازی از قبیل ماهواره ، 
اینترنت، موبایل و... باعث شده که پدر و مادر ها 
نتوانند نظارت لازم را بر کردار و رفتار اینتر نتی 
و فضای سایبری فرزندانشان داشته باشند،که این 
امر باعث کاهش ارتباط و الدین با فرزندان، از بین 
رفتن حریم بین فرزندان و والدین و همچنین 

منزوی شدن نوجوانان شده است.
برای  عموم حتی  برای  ها  این شبکه  اکنون 
کودکان و نوجوانان و در سنین پایین از ابزارهای 
عدم  دلیل  به  نیز  والدین  و  بوده  دسترس  در 
دنیای  در  زندگی  و  لازمه  اطلاعات  و  آگاهی 
فرهنگی،  فکری،  های  مشغله  و  استرس  پر 
اجتماعی و اقتصادی قادر به کنترل فرزنداشان 
نیستند. هرچند که در عصر پسامدرن دجیتال 
پنهان کاری  وپایان  که شفافیت مد روز شده 
گناهی  دوستان  اسرار  تبادل  اما  است  نزدیک 
نابخشودنی، غیر اخلاقی و مذموم است و تنها 
موجب مشکلات خانوادگی برای آحاد مردم و 

امنیتی برای کشورها می گردد.

متأسفانه در فضای مجازی، انتشار برنامه های 
بظاهر فرهنگی! کلیپ ها  و تصاویر و فیلم های 
فساد انگیز و دسترسی آسان و رایگان به این 
محتوا بنیان خانواده و جامعه را به خطر انداخته 
است. همچنین، عدم آشنایی والدین از دنیای 
سایبری و فن آوری آن باعث دردسر و معضلات 
زیادی برای آنها شده است و عدم سطح دانش 
کافی و وافی والدین می تواند تعاقب بخشی از 
دنیای مدرن و باعث رفتارهای از هم گسیخته 
فرزندان شده و در فضای مجازی با انتشار کلیپ 
ها و تصاویر فساد انگیز و دسترسی آسان و رایگان 
به این محتوا بنیان خانه و خانواده را در جامعه 

متزلزل نموده است.
این فقدان آگاهی والدین و فرزندان بطور کلی 
برخی از خانواده ها، سبب ایجاد خطراتی همچون 
لو رفتن تصاویر و فیلمهای خصوصی خانوادگی 
افراد در جامعه شده و همین مسئله باعث خدشه 
دار کردن آبرو و شخصیت افراد در دنیای واقعی 
و فضای مجازی می شود و بدین لحاظ گاهی 
اوقات شاهد و قوع نزاع ها و درگیری های فردی 
و دسته جمعی، قتل های ناموسی، خودکشی 
زنان و دختران و نیز افزایش آمار طلاق و سایر 
آسیب های اجتماعی درسطح جامعه هستیم 
و البته پدیده طلاق تنها به این مسئله مربوط 
نیست اما یک مؤلفه برای از هم پاشیدگی خانواده 
این مورد شده به گونه ای که به طور متوسط از 
هر ۵ ازدواج ۲ مورد به طلاق و ناکامی انجامیده و 
طرفین از هم جدا شده اند)که انشالله درمقالات 

دیگر بدان خواهیم پرداخت(.
صورت  که  هایی  بررسی  به  نظر  رو  این  از 
گرفته می توان گفت که روابط سالم و عمیق 
بین مادر و دختر و پدر و پسرکمک بسزایی در 
راستای کاهش اثرات مخرب اجتماعی و ایجاد 
فضای نامناسب به فرزندان و کانون گرم خانواده 
ها خواهد کرد. البته در این موضوع و الدین باید 
در مورد چگونگی عملکرد شبکه ها ی اجتماعی 
مجازی و نیز تأثیرات این شبکه ها و محتوای آن 
بر خانواده ها آگاهی های لازم را کسب نمایند تا 
بتوانند کنترل سالم و بدون آسیب را بر فرزندان 

خویش داشته باشند.
کاملا مشخص است که فضای مجازی بسیار 
گسترده است و روی دیگر این سکه آن است 
که می تواند در افزایش دانش انسان ها،انجام 
موارد  بسیاری  و  دوستان  با  ارتباط  تحقیقات، 
ویژگی  همه  این  با  کند.  به شما کمک  دیگر 

ها، همانگونه که گفته شد فضای مجازی بدی 
ها و خطاهایی نیز دارد که استفاده نادرست از 
آن ممکن است گریبانگیر ما و فرزندانمان باشد.

)مثل چاقوکه می تواند برای رفع نیاز انسان و 
گیرد!!( قرار  استفاده  مورد  قتل  و  انحراف  یا 

بنابراین برای استفاده بهینه و مناسب تر از فضای 
مجازی، باید دارای سواد و بینش لازم باشیم و 
خوب از آن استفاده کنیم چرا که در کنار معایب 
ومحدودیتهای اشاره شده در سطور بالا فضای 
مجازی به عنوان یکی از تأثیر گذارترین رسانه 
های عصر حاضر شناخته می شود و با فرهنگ 
سازی و مدیریت در این حوزه می توان ضمن 
کاهش تأثیرات مخرب آن از کارکردهای مفید 

این رسانه نیز بهره برد.
و اما چند هشدار لازم برای اینکه در فضای 

مجازی در دام مجرم های اینترنتی نیفتید:
۱_ از مکانهای عمومی مانند کافی نت یا اماکنی 
که دارای اینتر نت رایگان هستد وارد حساب 

بانکی اینترنتی خود نشوید.
فروشگاه ها سعی کنید  از  ۲_ هنگام خرید 

شخصا از دستگاه POZ استفاده نمایید.
۳_ هنگام دریافت پول از دستگاه های خود 
پرداز بانک ها یا ATM مراقب پشت سر خود 
و اطراف باشید تا کسی رمز وارد شده شما را 
نبیند.) هر چند دستگاه های مذکور نمایانگر رمز 
نیستند اما چشم افراد می تواند رمز چهار شماره 

ای شما را دیده و به خاطر بسپارد(
۴_همیشه خرید اینترنتی خود را از سایت های 
معتبر انجام دهید و به نشانی درگاه )پرتال(بانکی 
که به شما معرفی می شد خوب دقت کنید درگاه 
های معتبر بانکی همگی با عبارت httpS شروع 

می شوند.
۵_ سامانه پیامک بانکی تان را فعال کنید تا 
در صورت برداشت پول از حسابتان فوری متوجه 

شوید.
در  و عکس خانوادگی  فیلم  نگهداری  از   _۶
های  دستگاه  سایر  و  تاپ  رایانه،موبایل،لپ 
دیجیتال قابل حمل، پرهیز نموده تا در صورت 
هک کردن سرقت یا گم شدن به غیر از ضرر 

مالی آسیب دیگری متوجه شما نشود.
۷_ برای اینکه رایانه تان هک نشود از آنتی 
ویروس های معتبر استفاده و هر چند وقت یکبار 

آن را به روز کنید.
۸_ به پیامک ها و ایمیل هایی با محتوای اینکه 
شما برنده شده اید، توجه نداشته باشید، چرا که 
اغلب آنها تنها برای دسترسی به حساب بانکی 
تان ارسال می شوند، به ایمیل ها و پیامک های 
ناشناس پاسخ ندهید و اگر احساس کردید که 
رمز شما به هر دلیلی هک شده آن را تغییر دهید.

۹_اگرعکس، فیلم یا اطلاعات شخصی شما 
به هر دلیلی درفضای سایبری انتشاریافت،ابتدا 
از  سپس  و  بگذارید  درجریان  را  خود  خانواده 
طریق پلیس فتا یا دادسرای عمومی رسانه با ارائه 
دادخواستی موضوع شکایت خود را مطرح کنید.

۱۰_ تاکنون هیچ سایت همس یابی از سوی 
پلیس و مراجع ذیصلاح مجوز رسمی دریافت 
نکرده و فعالیت آن غیر قانونی است به این امر 

مهم توجه فرمایید.
۱۱_ هنگام ارتباط با سایت ها و صفحه های 
شخصی که به نام چهره های مشهور راه اندازی 

شده است جانب احتیاط را رعایت کنید.
***امیداست مختصرمجموعه اطلاعات فوق 
زمینه  در  جامع  تحقیقات  برای  بسترمناسبی 
فضای سایبری باشد و ما بتوانیم رضایت نسبی 

شما مخاطب محترم را برآورده نموده باشیم.
 محقق و تحلیلگر امور اجتماعی و 
فرهنگی

فضای سایبری فرصت و تهدید یا بیم وامید ؟! 

خجالتی بودن و اضطراب بیش ازحد در مواجهه با افراد و موقعیت های جدید، یکی از 
مشکلات دامن گیر امروزی است که نه تنها در کودکان، بلکه در بزرگسالان هم دیده 
می شود. در این گونه موارد باید گفت کمرویی مانع پیشرفت افراد شده و فرد خجالتی 
به رغم فرصت های بسیاری که برای ملاقات با دیگران، صحبت کردن و واردشدن در 
بحث با آن ها را دارد، به ندرت این کار را انجام می دهد؛ چراکه می ترسد ازسوی دیگران 

پذیرفته نشود. 
 فقدان اعتمادبه نفس

غالب افراد خجالتی از حرف زدن و ابراز عقیده در کوچکترین جمع ها هراس دارند. 
از این رو به ندرت در جمع شروع به صحبت کردن می کنند و مدام نگران هستند مبادا 
سرخ شوند یا دست های شان شروع به لرزش کند یا اینکه دیگران متوجه استرس شان 
شده و بنابراین ازسوی آن ها پذیرفته نشوند. همیشه این باور را دارند که از برخی لحاظ، 
از سایرین پایین تر هستند. در این گونه موارد باید گفت فرد کمرو، درون گرا و فاقد 
اعتمادبه نفس است. به گونه ای رفتار می کند که گویی چشمانش را بر همه قابلیت هایش 
بسته و شخصیت خود را تنها به چند توانایی که ندارد، محدود کرده است. درحالی که باید 
این طور بیندیشیم که اشخاصی که ما با آن ها صحبت می کنیم، شاید از ما زیباتر یا دارای 
تحصیلاتی بالاتر باشند، اما ما هم قابلیت هایی داریم که ممکن است سایرین از آن ها 
محروم باشند. به طور مثال مهارت زیادی در نقاشی داریم، کدبانوی بی نظیری هستیم، 
شیرینی پزی می کنیم، وسایل الکترونیکی را خوب تعمیر می کنیم، صدای دلنشینی 
داریم، مهارت نواختن چندین ساز را داریم و...؛ درحالی که اغلب این مسئله را فراموش 
می کنیم و ابعاد مختلف شخصیت خود را نمی شناسیم. تصور می کنیم چون در یکسری 
از موارد از افراد دیگر ضعیف تر هستیم، پس از همه لحاظ از آن ها پایین تریم و باید از 
افراد فاصله بگیریم تا مورد قضاوت های بد قرار نگیریم. گاهی حتی اگر با نظر و عقیده 
فردی مخالف باشیم، هرگز مخالفت خود را ابراز نمی کنیم؛ چراکه می ترسیم حمایت های 

دیگران را از دست بدهیم.
بد نیست که این پرسش را صادقانه از خود بپرسید: »آیا دیگرانی که از جنبه های 
خاصی از شما ضعیف تر هستند، انسان های بی ارزش و نالایقی هستند؟« اگر پاسخ شما 
منفی است، پس بدانید این شما هستید که خودتان را تحقیر می کنید. به یاد داشته 

باشید، شما هرگز به خاطر ضعف در برخی ویژگی های شخصیتی و رفتاری ازسوی 
دوستان، همکاران و خانواده تان طرد نخواهید شد؛ ولی حقیقت امر این است که بعضی ها 
ممکن است در برخورد اول از ظاهر، لهجه یا رنگ پوست ما یا ...، خوش شان نیاید و به 

صحبت های شان با ما ادامه ندهند.
دیگر نشانه های خجالتی بودن

افراد خجالتی غالبا در تصمیمات روزانه با مشکل مواجه می شوند. در کار و حرفه شان 
کمتر پیشرفت دیده می شود، زیرا از ریسک کردن پرهیز می کنند. گاهی این افراد، بعد 
از قرارگرفتن در یک موقعیت)مانند جلسه کاری، میهمانی و...( بیش ازحد تمام رفتارها 
و صحبت های خود را در ذهن شان مرور، تجزیه وتحلیل می کنند؛ چون نگران  هستند 
نکند سخن ناشایستی را به زبان آورده و همین امر موجب شود تا دیگران آن ها را تحقیر 

و درباره شان بد قضاوت کنند؛ از این رو هرگز از موقعیت های خود لذت نخواهند برد.
وقت تغییر فرارسیده

پیشنهاد می کنم که اگر در زندگی از برخی رفتارهای خود ضربه خورده اید، تلاش 

کنید تغییرات بنیادی در باورهای تان به وجود آورید. پس نخست اگر هنگام صحبت با 
دیگران دستپاچه و خیس عرق می شوید، رنگ صورت تان می پرد و زبان تان بند می آید، 
به خود اعتماد داشته باشید و از روبه رویی با این شرایط نترسید و کنار نکشید. بدانید با 
ادامه گفت وگو، این حالت ها کمرنگ خواهند شد. بهترین تمرین برای شروع ارتباط با 
اشخاص ازطریق تلفن است؛ زیرا در مقایسه با گفت وگوی رودررو آسان تر است. به عنوان 
قدم بعدی می توانید خلاصه آخرین کتابی را که خوانده اید، برای اشخاصی که می دانید 
صمیمانه علاقه مند به شنیدن حرف های شما هستند تعریف کنید. بعد از این مرحله 
کم کم سر صحبت را با افراد ناآشنا بازکنید؛ برای این کار از موضوعات ساده ای همچون 
نتایج مسابقات فوتبال، وضعیت آب وهوا، چند فرزند دارند، به کدام شهرها سفرکرده اند 

و... استفاده کنید.
چند نکته مهم

۱- هنگام صحبت کردن حتی درصورت سرخ شدن هرگز سر خود را پایین نیندازید 
و سعی کنید از تماس چشمی استفاده کنید و با حرکات سر، بالا و پایین بردن تن 

صدای تان به صحبت خود جلوه بیشتری ببخشید.
۲-  ترس از مورد تمسخر قرارگرفتن را کنار بگذارید. همیشه به آنچه هستید و آنچه 

دارید، افتخار کنید. این کار با تمرین مداوم ممکن می شود.
۳- توانایی های تان را بشناسید، به دنبال پیشرفت استعدادهای خود بروید، از افراد و 
موقعیت های جدید نترسید و با آغوش باز از آن ها استقبال کنید، حتی ریسک کنید؛ 

به طور مثال محیط کار خود را تغییر دهید و... .
۴- درصورتی که با نظر فردی مخالف هستید، بدون ترس در کمال احترام عقیده خود 

را ابراز کنید.
۵- نکته آخر که اهمیت زیادی دارد، این است که در این راه هرگز انتظار نداشته 
باشید درطول یک شب فردی اجتماعی بشوید. اگر تغییر رفتاری برای تان ارزشمند است، 
راه های کسب این مهارت را از همین  الان شروع کنید، نگذارید این ترس ها شما را از 

زیباترین لحظات زندگی تان محروم سازد.
۶- روان شناسان اعتقاد دارند شاید افراد در شکل گیری مشکل شان نقشی نداشته 

باشند، ولی به طور یقین در ادامه آن نقش خواهند داشت.

 ممکن است که شروع سیگار کشیدن در نوجوانان خیلی معمولی 
و تفریحی باشد اما به یک عادت در تمام طول زندگی آنها تبدیل 
خواهد شد. در واقع بیشتر افراد سیگاری از نوجوانی سیگار کشیدن 
را شروع کرده اند. شما می توانید از طریق این راه ها به فرزند خود 

کمک کنید تا حتی اولین پک را به سیگار نزند.
 به جذابیت آن توجه کنید    

بعضی مواقع سیگار کشیدن برای نوجوانان مانند شورش  کردن 
بر علیه خانواده و اجتماع  و یا راهی برای ورود به گروه دوستان 
محسوب می گردد.بعضی از آنها برای کاهش وزن و  بالا بردن اعتماد 
بنفس و دوست داشتن خود و همچنین کسب استقلال سیگار 
می کشند. از فرزندتان بپرسید که کدام یک دوستانش سیگار می 
کشند. آنها را برای تصمیمات صحیحی که می گیرند تحسین کنید 

و با آنها درباره موقعیتهای بدو ناراحتیهایشان  صحبت کنید.
به سیگار کشیدن فرزندتان نه بگویید  

شاید بنظر برسد که فرزندتان به حرفهای شما توجهی ندارد ولی 
شما حتماً نظراتتان را درباره سیگار کشیدن او بگویید. به او بگویید 
که سیگار کشیدن را برای او ممنوع کرده اید. نارضایتی شما می 
تواند تاثیراتی بیشتر  از آنچه که فکر می کنید داشته باشد. مطالعات 

نشان داده است که کسانیکه از نارضایتی والدین خود آگاهند کمتر 
از کسانیکه احساس می کنند این مسئله برای والدینشان اهمیت 

ندارد سیگار می کشند.
الگوی خوبی برای آنها باشید                              

سیگار کشیدن در بین جوانانی که والدین سیگاری دارند بیشتر 
است. اگر سیگار می کشید آن را ترک کنید و یا در غیر اینصورت  
هیچ گاه در خانه ، ماشین و یا جلوی آنها سیگار نکشید. سیگارتان را 
در دسترس نوجوانان یا جایی که بتوانند به راحتی آن را پیدا کنند 
نگذارید. برایشان توضیح دهید که چقدر از سیگار کشیدنتان ناراحت 

هستید و چقدر ترک کردن آن برای شما دشوار است.
دوستانه صحبت کنید. سیگار کشیدن کار زیبایی نیست

به نوجوانان خود یادآور  شوید که سیگار کشیدن عادتی کریه و 
ناپسند است. نفس آنها را متعفن می سازد. باعث بد بو شدن بدن و 
موها و همچنین زرد شدن دندانهایشان می گردد. به آنها بگویید که 
باسیگار کشیدن توانایی بدنشان برای ورزش کردن کم می شود و 

مبتلا به سرفه های طولانی مدت می شوند.
هزینه های اضافی سیگار کشیدن را حساب کنید

برای کشیدن سیگار باید مبلغ گزافی داد. به نوجوانتان کمک 

نمایید تا با حساب پولی که هفتگی و ماهانه بابت سیگار کشیدن 
می پردازد، به میزان پولی که از دست می دهد پی ببرد. باید پول 
خرج شده را با پول لباس، بازیهای کامپیوتری و دیگر نیازهای او 

مقایسه نمایید.
نه گفتن را آموزش دهید !

مطمئناً دوستان تاثیر بسزایی در عملکرد نوجوانان دارند، اما شما 
می توانید به فرزندتان برای رد کردن سیگاری که دوستانش به 
او پیشنهاد می دهند کمک کنید. در وقتهایی خاص به او سیگار 
تعارف کنید و از فرزندتان بخواهید به شما جواب رد بدهند. به مرور 
رد کردن سیگار برای او امری عادی می شود و می تواند این عکس 

العمل را در جامعه نیز نشان دهد.
با او درباره اعتیاد به سیگار صحبت کنید

 اکثر نوجوانان تصور می کنند که هر لحظه که اراده نمایند می 
توانند سیگار را ترک کنند. آنها درباره اعتیاد به نیکوتین حتی به 
میزان کم هیچ اطلاعی ندارند. می توانید آنها را با افرادی که سالها 
سیگار می کشند آشنا نمایید و از بیماریهایی که سیگار عامل آن 

است آنها را آگاه سازید.
 آینده را به آنها نشان دهید  

     همه تصور می کنند که هر اتفاق بدی فقط برای دیگران می 
افتد. شما می توانید آنها را  با سیگاری هایی که مبتلا به سرطان 
و بیماریهای قلبی شده اند و بیماریهای دیگری که بدلیل استعمال 

سیگار می توان به آنها مبتلا شد آشنا نمایید.
  آنها را با تبلیغات گمراه کننده آشنا سازید

 بعضی از تبلیغات از سیگارهایی سخن می گویند که نیکوتین 
کمتر دارند و یا طعم دار هستند و اینگونه در ذهن جوانان جا می 
اندازند که این سیگارها اعتیاد آور نیستند و یا هیچ یک از ضررهای 
سیگارهای معمولی را ندارند. اجازه ندهید که فرزندتان جذب این 
آگهی ها شود و به آنها این اطمینان را بدهید که این سیگارها نیز 

خطراتی مانند سیگارهای معمولی دارند.
 درگیر مشکل فرزندتان شوید

اگر فرزند شما به تازگی سیگار کشیدن را شروع کرده است،  او را 
مواخذه نکنید. سعی کنید که نقشی حمایتی داشته باشید و علت 
این عملکرد را در فرزندتان بصورت ریشه ای بیابید. با کسانی که 
سیگار نمی کشند مشورت نمایید و یا فعالیتهایی جدید را برای او 
در نظر بگیرید. ترک سیگار از همان نوجوانی بهترین راه برای داشتن 

یک عمر سلامتی و زندگی سالم است. 

دردسرهای خـجالتی بـودن و راه های مقابله با آن 

نوجوانی بدون دود و دم






